
مدیرعامل برج میــلاد در مورد آخرین وضعیت اجرای طرح توســعه برج میلاد 
توضیحاتی بیان کرد. عباس حیدری در گفت وگو با ایسنا، در مورد میزان مراجعات 
مردمی به برج میلاد با بیان اینکه میزان مراجعه شهروندان به برج میلاد عمدتا حضور 
در مرکز همایش ها و بر اساس برنامه هایی است که در سالن برگزار می شود که عمدتا 
توسط بخش خصوصی برنامه ها برگزار می شود، گفت: می توان گفت میزان استقبال 
مردم از برنامه های اجرایی در سالن همایش ها به گونه ای است که تقریبا روزهای 
خالی در مرکز همایش های برج میلاد نداریم و عمده مراجعه مردم نیز در بخش 
گردشگری و سازه برج است که بر اساس سامانه فروش و اطلاعات فروش موجود از 

سال های قبل توانستیم رکورد فروش ۱۴ الی ۱۵ سال اخیر را رد کردیم.
وی با بیان اینکه میانگین بازدید سالانه حدود ۵۵۰ هزار نفر بوده که در حال حاضر 
سالانه بیش از ۸۵۰ نفر بلیت فروشــی داریم، گفت: در دوسال اخیر در ایام نوروز 

براساس آمارهای منتشره جزو ۳ مرکز پربازدید و پر گردشگر تهران بودیم.
حیدری با بیان اینکه در دو سال اخیر مجموعه های تفریحی جدی همچون سرزمین 
افسانه ها، شهربازی، بازی های هیجانی و... اضافه شده است؛ اما اساسا برج میلاد برای 
جمعیت محدودی ساخته شده است چراکه از نظر فنی، زیرساخت ها آماده پذیرایی 
از یک جمعیت گسترده نیست یعنی نباید مجموعه برج میلاد را با مجموعه های 

تفریحی دیگر مقایسه کرد.
مدیرعامل برج میلاد در مورد ســرانجام طرح های توسعه ای برج با بیان اینکه در 
سال ۱۴۰۰ لایحه ای در شورای شهر تهران تصویب شد که این لایحه به تصویب 
کمیسیون ماده ۵ نیز رسیده است، گفت: اراضی برج میلاد حدود ۱۲۰ هکتار است 
که علاوه بر برج شامل بیمارستان میلاد، دانشگاه علوم پزشکی و ساختمان سازمان 
انتقال خون نیز می شود و دقت داشــته باشید که در حال حاضر تنها فاز یک برج 

میلاد به سرانجام رسیده است.

از طرح توسعه ای برج میلاد چه خبر؟
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رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران خبر داد:

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: رفتار 
سیاستگذار و مجری تصمیم گیر در بازار بورس 
تاثیرگذار اســت، تصمیم های خلق الساعه، 
ناگهانی و چرخش های ۱۸۰ درجه مشکلاتی 
را برای ســرمایه گذاران ایجاد کرده است. به 
گزارش ایرنا، »حجت الله صیدی« در نشستی 
با حضور رئیس اتاق بازرگانی ایران و اعضای 
آن اظهار داشت: دســتورالعمل های شبانه و 
این گونه رفتارها باعث شــده تا بازار سرمایه 
حساس شود. وی افزود: بورس با اعضای خود 
معنی دارد و بدون اعضا و شرکت ها به عنوان 
نهاد ناظر معنایی نــدارد، اکنون نا اطمینانی 
که به خاطر مسائل منطقه در کشورمان وجود 
دارد بورس را تحت تاثیر قرار داده است که این 
در همه کشــورها وجود دارد. رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار ادامه داد: رفتار اقتصادی 

بخش حقیقی نیز یکی دیگر...

تامین ۳۰ درصد 
واردات با ارز آزاد 

۳۴۳ هزار نفر در صف 
دریافت تسهیلات ازدواج

شناسایی دقیق مشاغل 
سخت و زیان آور 

تشکیل سرمایه 
سخت شده است

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

۴

دستور وزیر ارتباطات 
برای جذب 

و به کارگیری نخبگان

پوشش خطرپذیری سهامداران در قالب بیمه پیگیری می شود

لزوم تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس
صفحه۳

صفحه2

افزایش  قیمت  خودرو  در  بازار 
خودرو   رسما   گران   شد

در دیدار رئیس پژوهشگاه ارتباطات با رتبه های برتر 
کنکور ریاضی، مقرر شــد کمیته ای به نمایندگی 
از وزارت ارتباطات در پژوهشگاه جهت همکاری با 
نخبگان ایجاد شــود. کمتر از دو ماه پس از دیدار و 
گفت وگوی سیدستار هاشــمی، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات با ۱۰ رتبه برتر کنکور سراســری 
در گروه ریاضی و فنی و ماموریت وزیر به پژوهشگاه 
ارتباطات برای به کارگیری رتبه های برتر و استفاده 
از ظرفیت های آن ها، روز گذشته رئیس پژوهشگاه 
رتبه های برتر کنکور ریاضی را به دفتر کار خود دعوت 
کرد تا ضمن گفت وگو با آن ها، زمینه های اجرایی و 
عملیاتی کردن ایده را فراهم کند. هفته دوم مهرماه 
بود که وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ۱۰ رتبه برتر 
رشته های ریاضی و فنی کنکور سراسری سال ۱۴۰۳ 
را به دفتر کار خود دعوت کرد و در دیدار و نشستی 
از آنان خواست در کشور بمانند و مسائل بسیاری که 
وجود دارد را حل کنند. هاشمی با معرفی ظرفیت 
های پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به 
عنوان یکی از بخش های مهم این وزارتخانه به آینده 
سازان کشور پیشنهاد کرد از ظرفیت های پژوهشگاه 
به خصوص به صورت جمعی استفاده کنند. اکنون با 
حضور رتبه های برتر کنکور سراسری در پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، طرح همکاری این نهاد 
پژوهشی وابسته به وزارت ارتباطات با آینده سازان 
کشــور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات طرح 
و دربــاره راهکارهای فرارو گفت وگو شــد. رئیس 
پژوهشــگاه ارتباطات در جلســه با رتبه های برتر 
کنکور ریاضی، ظرفیت های موجــود برای ارتباط 
و انجام همکاری های پژوهشــی را تشریح کرد و با 
اشاره به دستور موکد وزیر ارتباطات برای جذب و به 
کارگیری نخبگان اظهار داشت: پژوهشگاه ارتباطات 

و فناوری اطلاعات به عنوان...

آگهی فراخوان تجدید مزایده عمومی شماره 8– 1403  )نوبت دوم(
موضوع فراخوان :  شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم در نظر دارد نســبت به برگزاری مزایده عمومی یک مرحله ای واگذاری و بهره برداری از 

تابلوهای تبلیغاتــی واقــع در فرودگــاه بین المللی قشم در قالب قرارداد اجاره به مدت ۳ سال اقدام می نماید.
مبلغ پایه مزایده:

مبلغ سالانهمبلغ ماهانهمتراژمبلغ برای  هر متر مربعمحل

۳9۴۲.7۵۸.۰۰۰.۰۰۰۳۳.۰96.۰۰۰.۰۰۰ مترمربع7.۰۰۰.۰۰۰ ریالفضای داخلی

۱۵۰6۰۰.۰۰۰.۰۰۰7.۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰ مترمربع۴.۰۰۰.۰۰۰ ریالمحوطه بیرونی

۴۰.۲96.۰۰۰.۰۰۰ )مبلغ پایه مزایده(
تبصره :مبلغ قرارداد برای سالهای دوم و سوم با  افزایش ۲۰  درصد سالیانه به نسبت سال قبل محاسبه و از مستأجربابت اجاره بها قرارداد دریافت می گردد.

تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مزایدهگر باید مبلغ ۰۰۰ / ۸۰۰ / ۰۱۴ /۲ ریال به عنوان تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز نقدي به حساب جاري 
۰۲۱۸7۴۰۲۱۸۰۰9 نزد بانک صادرات بنام شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم انجام گردد .
محل اجرای موضوع مزایده : فرودگاه بین المللی قشم – شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم

مهلت دریافت اسناد مزایده : متقاضیان شرکت در مزایده میتوانند از تاریخ ۱۴۰۳/۰۸/۲6 تا پایان وقت اداری مورخ ۱۴۰۳/۰9/۰6 با مراجعه به آدرس الکترونیکی: www. Qeshm.ir و 
سامانه شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم: http://padmco.ir/ و http://www.qeshmports.com/یا دفترشرکت واقع درقشم- اسکه بندر بهمن – 

شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم مراجعه و یـک سـري کامـل از اسـناد مزایده را دریافت نماید.
مهلت و محل تسلیم پیشنهادات مزایده : متقاضیان باید پیشنهادات خود را از تاریخ ۱۴۰۳/۰9/۰7 تا ســاعت ۱۴:۰۰ در روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰9/۱7 در دفتر مرکزی شرکت توسعه و 

مدیریت بنادر و فرودگاه قشم واقع در بندر بهمن قشم تحویل دهند. 
زمان و محل تشکیل کمیسیون و بازگشایي پاکتها: رأس ساعت ۱۵:۰۰ روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۰9/۱۸- جزیره قشم- دفتر مرکزی شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه قشم واقع در بندر بهمن قشم

 سایر توضیحات و شرایط : هزینه انتشار آگهی مزایده وکلیه هزینه های مربوط به برگزاری مزایده فوق به عهده برنده مزایده می باشد. 
سایر اطلاعات و جزییات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.

۱۴۰۳_۱۱۲۸
شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه منطقه آزاد قشم

شرکت توسعه و 
مدیریت بنادر و فرودگاه 

منطقه آزاد  قشم

فراخوان  مناقصه عمومی)ارزیابی کیفی(
توجه: اعلام آمادگي جهت شرکت در این مناقصه صرفاً بصورت الکترونیکي)توکن( و از طریق سامانه ستاد به نشاني www.setadIran.ir   مي باشد.

مناقصه عمومی یک مرحـله ای شماره  م م/۰۳/۰۲۱۸ مربوط  استفاده از خدمات یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-C( و یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-B( به منظور جلوگیري از سوزاندن نفت در چاه هاي شرکت 
بهره برداري مسجدسلیمان و در صورت نیاز سایر چاههاي مناطق نفتخیز جنوب

الف- شرح مختصر خدمات
استفاده از خدمات یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-C( و یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-B( در چاه هاي شرکت بهره برداري مسجدسلیمان و در صورت نیاز سایر چاههاي مناطق نفتخیز جنوب

ب-   محل اجرای خدمات و مدت انجام کار
محل اجرای خدمات در شرکت ملی نفت ایران و مدت انجام آن ۳6 مـاه  می باشد.

ج-   برآورد کارفرما
برآورد کارفرما جهت انجام خدمات   -/۲.9۵7.7۵۰.۰۰۰.۰۰۰ریال  مي باشد.

د-شرایط مناقصه گران متقاضی
دارا بودن گواهی تأیید صلاحیت ایمنی در هنگام انعقاد قرارداد.-دارا بودن حداقل پایه ۴ در رشته نفت و گاز ویا داشتن سوابق، تخصص و تجربه لازم در کارهای مشابه موضوع مناقصه.-دارا بودن دانش فنی و مهندسی ، توانایی 
تجهیز ماشین آلات و راهبری  یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-C( و یک مجموعه فرآورش سیار )MOT-B( در کارگاه اهواز طی یک بازه شش ماهه.-در صورت وجود شرکت/شرکتهای همکار بارگزاری قرارداد، توافق نامه 
و یا تفاهم نامه ، با درج شرح کامل وظایف و مسئولیت های طرفین الزامی می باشد.-تمامی تجهیزات و امکانات شرکتهای مناقصه گر و همکار/همکاران )درصورت وجود( افزون بر بارگزاری مدارک و مستندات کامل، می بایست 
طی بازدید میدانی توسط کارشناسان کارفرما مورد تأیید قرارگیرند.-با توجه به همزمانی برگزاری مناقصات با موضوع مشابه دستگاه های )MOT( ، ترتیب و روش گشایش پاکات بصورت قرعه کشی و حذف پاکات اقدام خواهد 
شد و هر شرکت/مشارکت در صورت برنده شدن در یک مناقصه پیشنهادات آن در دیگر مناقصات همزمان حذف خواهد شد. در تعیین برنده در شرایط برابر ، اولویت با شرکتهای بومی می باشد.- توانایي ارائه تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع کار به مبلغ     -/7۱.7۵۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال ، همچنین ) ۱۰درصد  مبلغ پیمان )در صورت برنده شدن ( بعنوان تضمین انجام تعهدات می باشد( – ضمانتنامه های صادره از بانک پاسارگاد مورد تأیید نمی باشند.- ارائه 
یک نسخه تأیید شده از صورتهای مالی حسابرسی شده )دو سال اخیر( توسط سازمان حسابرسی یا اعضای جامعه حسابداران ، قابل استعلام در سامانه پردیس رسمی الزامیست.مناقصه گر جهت تحویل تضمین شرکت در فرآیند 
ارجاع کار علاوه بر بارگذاری تصویر تضمین از طریق سامانه لازم است بصورت حضوری به دفتر کمیسیون مناقصات در اهواز، کوی فدائیان اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان طرحهای راه و ساختمان 

در مهلت مقرر مراجعه و تضمین را تسلیم نمایند.
توجه: ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار و انجام تعهدات صادره توسط بانک پاسارگاد قابل پذیرش نمي باشد .

هـ-محل و  مهلت دریافت اسناد
از کلیه متقاضـیان واجد شرایط دعـوت به عمل مي آید ظرف مهلت مقرر در این فراخوان جهت دریافت اسناد و اعلام آمادگی از طریق سامانه ستاد و به نشاني www.setadIran.ir مراجعه نمایند تا ارزیابي هاي لازم وفق 

آیین نامه اجرایي بند ج ماده ۱۲ قانون برگزاري مناقصات)ارزیابي کیفی(بر روي مدارک ارسالي مناقصه گران به عمل آید.
۱- مهلت اعلام آمادگی: بصورت الکترونیکی )غیر حضوری( از ساعت ۸:۰۰ تاریخ  ۱۴۰۳/۰9/۰۱ لغایت  ساعت ۱9:۰۰  تاریخ   ۱۴۰۳/۰9/۱۰

www.setadIran.ir ۲- مبلغ خرید اسناد و شماره حساب: واریز مبـلغ  ۱.۴۲۸.۰۰۰ریال از طریق درگاه موجود در سامانه به نشانی
ضمناً می بایستی حداکثر ظرف مدت ۱۴روز مدارک ارزیابی کیفی خود را مطابق با اطلاعات درخواست شده در استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد بارگذاری نمایند. بدیهی است کارفرما این حق را برای خود محفوظ 

میدارد به مدارکی که شرایط مندرج در متن آگهی و استعلام ارزیابی کیفی را لحاظ ننموده اندترتیب اثر ندهد.
محل، زمان تحویل و گشایش پیشنهادها 

متقاضیان واجد الشرایط در مرحله ارزیابی کیفی مکلفند پیشنهادات خود را حداکثر تا ساعت ۱۵:۱۵ روز  یکشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۱۰/۰۲ به صورت الکترونیکي و از طریق سامانه ستاد تسلیم نمایند. ضمناَ پیشنهادات در ساعت 
۰۸:۰۰ روز دوشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ گشایش و قرائت خواهد شد و حضور نماینده مناقصه گران با معرفي نامه و کارت شناسایي معتبر بلامانع است.همچنین مناقصه گران می بایست ضمن بارگذاری الکترونیکی تصویر 
تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار در سامانه تا ساعت ۱۵:۱۵ روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۲  اصل تضمین مذکور را به صورت فیزیکی به کمیسیون مناقصات شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب در آدرس: اهواز- کوی فدائیان 

اسلام مجتمع تندگویان، واقع در روبروی بلوک دو، ساختمان سابق طرحهای راه و ساختمان تسلیم نمایند.
همزمان ارائه معرفی نامه و کارت ملی برای متقاضیان شرکت در مناقصه و نمایندگان شرکتها در همه مراحل لازم و ضروری می باشد.

تذکر: حسب مورد ارائه یک نسخه اصلي از اساسنامه شرکتها، آگهي تاسیس، آخرین تغییرات ثبتي و هرگونه گواهي مبني بر واجد شرایط بودن شرکت مطابق با مفاد آگهي الزامي مي باشد. 
شناسه آگهی ۱۸۲۸۸۳۳

امور حقوقي و قراردادها - مناطق نفتخیز
WWW.NISOC.IRhttp://iets.mporg.ir

منـاقصـه "یک مرحله ای"
دستگاه مناقصه گذار:  شهرداری آبادان.

موضوع مناقصه : طرح انتظام در سطح مناطق سه گانه شهرداری آبادان در سال ۱۴۰۴
برآورد اولیه: مبلغ 9۸/۳9۳/97۳/6۸۳ ریال )به حروف: نود و هشت میلیارد و سیصد و نود و سه میلیون و نهصد و هفتاد و سه هزار و ششصد و هشتاد و سه  ریال( که تا  ۲۵ درصد 

قابل کاهش و یا افزایش می باشد . 
منبع تأمین اعتبار: محل اعتبارات جاری  و درآمدهای عمومی  شهرداری آبادان.

مدت اجرا: از زمان انعقاد قرارداد به مدت ۱۲ ماه شمسی 
دستگاه نظارت: معاونت خدمات شهری  

میزان و نوع تضمین نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار: مبلغ ۴/9۱9/69۸/6۸۴ ریال )چهار میلیارد و نهصد و نوزده میلیون و ششصد و نود و هشت هزار و ششصد و هشتاد و چهار  ریال(.
به صورت ضمانت نامه معتبر بانکی از یکی از بانک های مجاز کشور برای مدت نود روز از تاریخ صدور و بر اساس آیین نامه معاملات دولت مصوب ۱۳9۴.

کلیه شرکت ها به منظور کسب اطلاع بیشتر و دریافت اسناد مناقصه می توانند به سایت سامانه ستاد به آدرس ) www.setadiran.ir ( مراجعه نمایند.
شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار می باشد.

سایر شرایط مناقصه در اسناد مناقصه درج گردیده است.
شناسه آگهی ۱۸۲99۴۲

روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری آبادان        

)نـوبت دوم (  ۳۰۴۱/6۴    

تجدیدآگهی مزایده  1403/03
شرکت مخابرات ایران _ منطقه چهارمحال و بختیاری 
در نظردارد انواع تیرهــای چوبی وفلزی نصب در محل 

راازطریق مزایده به فروش برساند.
متقاضیان شــرکت در مزایده می توانند جهت کسب 
اطلاعات بیشــتر به آگهی مزایده  در ســایت شرکت 

مخابرات ایران مراجعه نمایند.
مهلــت تحویــل پیشــنهاد:تا پایان وقــت اداری 

مورخ1۴0۳/09/1۴
آدرس سایت:www.cm.tci.ir )برای دریافت رایگان 

اسناد(
شرکت مخابرات ایران - منطقه چهارمحال و بختیاری



اقتصاد2
ایران

رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران خبر داد:
تامین ۳۰ درصد واردات با ارز آزاد 
رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران گفت: طبق 
داده های بودجه شــاهد افزایش نرخ تسعیر ارز 
هستیم و بر این اساس ۳۰ درصد واردات با ارز آزاد 
تأمین خواهد شد که آثار تورمی دارد. به گزارش 
تسنیم به نقل از پایگاه اطلاع رسانی اتاق بازرگانی 
ایران امروز هجدهمین نشست از دوره دهم هیأت 
نمایندگان اتاق ایران با حضور نمایندگان بخش 

خصوصی برگزار شد.
در بخش سخنان پیش از دستور، بهادر احرامیان- 
عضو هیأت نمایندگان اتاق ایــران و عضو هیأت 
مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران- ضمن 
ارائه آماری از صنعت فــولاد، اظهار کرد: صنعت 
فولاد کشــور با تولید ۳1 میلیون تــن فولاد در 
ســال، جایگاه دهم دنیا را به خود اختصاص داده 
است که با آلمان که در جایگاه هفتم را دارد، تنها 
چهار میلیون تن فاصلــه دارد. این میزان تقریباً 
معادل تولید یک ماه صنعت است؛ چنانچه در اثر 
قطعی های برق، میزان تولید ما کاهش پیدا نکند، 

ما می توانیم جایگاه خود را به سرعت ارتقا دهیم.
وی با بیان اینکه 5.5 درصد از سهم تولید ناخالص 
داخلی به صنعت فولاد مربوط است، خاطرنشان 
کرد: ارزش صادرات صنعت فولاد در سال 14۰2 
بالغ بر 7.8 میلیارد دلار بوده کــه در تراز تجاری 
کشور اثر 15 میلیارد دلاری داشته است. این یعنی 
از واردکننده به صادرکننده فولاد تبدیل شده ایم. 
عضو هیأت مدیره انجمــن تولیدکنندگان فولاد 
ایران با بیان اینکه برای هر مترمربع مسکن به طور 
متوســط 5۰ کیلو فولاد مصرف می شود، گفت: 
افزایش 1۰ درصدی قیمت فــولاد باعث افزایش 
16۰ هزار تومانی مســکن در هر مترمربع خواهد 
شــد. احرامیان تصریح کرد: در جریان تولید هر 
تن فولاد 1.2 تن گاز co2 تولید می شود که نشان 
از آلایندگــی پایین آن دارد. در حــوزه آب نیز در 
حالی که مصرف آب در کشور ســالانه 1۰۰ هزار 
میلیون متر مکعب است، صنعت فولاد 154 میلیون 
متر مکعب آب مصرف می کند که 15 درصد مصرف 
 فولاد از منابع آبی کشور است. همچنین این صنعت
 5� � � مگاوات مصرف بــرق دارد که 7۰ درصد 
آن را خود صنعت تولید می کند؛ این درحالیست 
که محرومیت این صنعت از قطعــی برق بیش از 

6۰ درصد است.
در ادامه در دومین نطق پیش از دستور، محمود 
اولیائی- رئیس کمیسیون مسئولیت اجتماعی 
و حاکمیــت شــرکتی اتــاق ایــران- پیرامون 
پیچیدگی های محیط کســب وکار، اظهار کرد: 
بنگاه های بخــش خصوصی در ایــران از قوانین 
بین المللی به دلیل تحریم هــا فاصله گرفته اند و 
بیشتر درگیر تحریم و قوانین خلق الساعه شده اند. 
اگر بنگاه ها به الزامات بین المللی تجارت بی توجه 
باشند، در آینده با چالش جدید روبه رو خواهیم بود.

رئیس فدراسیون مدیریت و مشاوران کسب وکار 
ایران ضمن تاکید بر اهمیت گرم شــدن زمین و 
گزارش های پایداری، تصریح کرد: ما در کمیسیون 
مســئولیت اجتماعی و حاکمیت شرکتی اتاق 
ایران، پیرامون پایداری اقــدام کرده ایم. در این 
حوزه روندها همچون شیوه سنتی نیست؛ امروزه 
ذی نفعان هم از بنگاه ها درباره اثرات اجتماعی و 
محیط زیستی مطالبه گری می کنند. حاکمیت 
شرکتی موضوع جدی و الزام استراتژیک دنیای 
امروز است. دنیا برای بنگاه های خود و بنگاه های 
مبدأ و مقصــد قواعد می گذارنــد. اتحادیه اروپا 
به عنوان شریک بزرگ ایران الزاماتی درباره توسعه 
پایدار و گزارش دهی پایدار وضع می کند. از ابتدای 
2۰25 قواعد جدیدی به شرکت های بزرگ الزام 
می شــود و تا 2۰26 برای شرکت های کوچک و 

متوسط این الزامات اعلام خواهد شد.
عضو هیأت نمایندگان اتاق ایــران افزود: اگر به 
این الزامات توجه نشــود، در صورت رفع تحریم 
با چالش جدی برای تجــارت بین المللی مواجه 
خواهیم شد. شرکت هایی که با اتحادیه اروپا کار 
می کنند ملزم هستند به ذی نفعان گزارش شفافی 
درباره استاندارد حکمرانی، اثرات زیست محیطی، 
مسئولیت اجتماعی و شفافیت داده ها گزارش ارائه 
کنند. مقرر شده است تا بنگاه های بزرگ از ابتدای 
ســال 2۰25 گزارش های سال گذشــته را ارائه 
کنند. همچنین تا 2۰28 همه شرکت هایی که با 
اتحادیه اروپا کار می کنند باید این گزارش را ارائه 
کنند. این گزارش ها تأثیر استراتژیکی در وضعیت 
بنگاه ها می گذارد. موقعیت بنگاه را در بازار تحکیم 
می کنند و سرمایه گذار خارجی بدون این گزارش 

وارد میدان سرمایه گذاری در ایران نخواهد شد.
اولیایی خاطرنشان کرد: اگر بخواهید در زنجیره 
تأمین قرار بگیرید، باید این گزارش ها را ارائه کنید. 
پایداری کسب وکار ما به توســعه پایدار جهانی 

مرتبط است. 

خبر

رئیس ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار گفت: رفتار 
سیاســتگذار و مجــری 
بــازار  در  تصمیم گیــر 
بــورس تاثیرگذار اســت، 
تصمیم های خلق الساعه، ناگهانی و چرخش های 
18۰ درجه مشکلاتی را برای سرمایه گذاران ایجاد 
کرده است. به گزارش ایرنا، »حجت الله صیدی« در 
نشستی با حضور رئیس اتاق بازرگانی ایران و اعضای 
آن اظهار داشت: دستورالعمل های شبانه و این گونه 

رفتارها باعث شده تا بازار سرمایه حساس شود.
وی افزود: بورس با اعضای خود معنی دارد و بدون 
اعضا و شرکت ها به عنوان نهاد ناظر معنایی ندارد، 
اکنون نا اطمینانی که به خاطر مســائل منطقه در 
کشــورمان وجود دارد بــورس را تحت تاثیر قرار 
داده اســت که این در همه کشــورها وجود دارد. 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: رفتار 
اقتصادی بخــش حقیقی نیز یکی دیگــر از موارد 
تاثیرگذار در بورس است و بعضی تولیدکنندگان به 

موضوع بورس به صورت کوتاه مدت نگاه می کنند.
وی با بیان اینکه اعتمادبخشــی از مردم به بورس 
خدشه دار شده اســت، گفت: اکنون 2 میلیون نفر 
ســهام دار در بورس داریم که فعال هســتند و 6۰ 
میلیون کد بورسی داریم. صیدی با اشاره به اینکه 
بخش واقعی اقتصاد را باید درک کنیم، گفت: توفیق 
داشته ایم که با اعضای اتاق تعامل داشته باشیم، چرا 
که اقتصاد کشور را همین اعضای بخش خصوصی 

اتاق ها می سازند.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار افزود: اکنون 
بعضی از کشورها به تولید ناخالص سرانه یک هزار 
تا پنج هزار دلاری دست پیدا کرده اند که به خاطر 
سرمایه گذاری در تولید بوده است. وی با اشاره به 
اینکه فشارهای زیادی را در بخش اقتصادی کشور 
تحمل می کنیم، گفت: بخشی از این مساله به خاطر 
تحریم ها و بخشی دیگر به خاطر حکمرانی است با 

این دو مورد تشکیل سرمایه سخت شده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار عنوان کرد: در 
برنامه 2۰ ســاله که در دهه 8۰ برای کشور دیده 
بودند، رشد سالانه هشــت درصدی بود تا در سال 

14۰2 به رتبه نخســت در منطقه برسیم. اکنون 
به لحاظ ارزش اســمی چهارم و شــاخص برابری 
قدرت خرید سوم هستم. وی ادامه داد: اکنون تولید 
ناخالص ملی در کشور ما 4۰۰ میلیارد دلار است، 
در حالی که بسیاری کشورها به تولید ناخالص ملی 
بیش از هزار میلیارد دلاری دست یافته اند که این 

فاصله زیاد است.
صیدی خاطرنشان کرد: دغدغه نخست کشور بحث 
رشد و تشکیل سرمایه اســت، این امر باید در بازار 
پول و سرمایه انجام شود. در حوزه تشکیل سرمایه، 
سهم بازار خیلی کم بوده و نوسان داشته است که 
یک پنجم تشکیل سرمایه در بازار سرمایه بوده است.

وی ادامه داد: در چند سال اخیر نرخ تشکیل سرمایه 
منفی شده است و از جیب می خوریم؛ یعنی زمین، 
کارخانه یا تجهیزات می فروشیم تا سرمایه را حفظ 
کنیم. این مقام مســئول اضافه کــرد: تامین مالی 
کوتاه مدت باید توسط بانک و تامین بلندمدت باید 

توسط بورس انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه قانون استقلال بازار اوراق بهادار 
بورس را به رسمیت شــناخته است، گفت: این یک 
امر نسبی است و بخش مهمی بستگی به رفتار افراد 
سازمانی دارد. هرچند ساختار بورس مستقل است 
و اعضای آن مجموعــه ای از بخش خصوصی، دولت 

و سهام داران هستند، اما در همین جلسه های شورا از 
حضور رئیس اتاق بازرگانی محروم بودیم که اعمال نظر 

توسط بخش خصوصی تأثیرگذار خواهد بود.
صیدی ابراز داشت: ما در بورس منافع سهام داران 
را حفــظ می کنیم و وقتی دولــت لایحه بودجه را 
ارائه می کند با وزارتخانه های مختلف وارد مذاکره 
می شــویم تا از معافیت های مالیاتی و سایر موارد 
بهره مند شویم. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
با اشاره به اینکه بالای 85 درصد اوراق بدهی دولتی 
اســت، گفت: اوایل دولت روحانی، وزارت اقتصاد 
اوراق بحث اوراق بدهی دولت را اجرایی کرد که این 
امر برای بدهی دولت و ســنددار شدن بود، اما قرار 
بود که 2۰ تا 4۰ درصد بازار باشد. از سال ۹2 اوراق 
بدهی دولتی بالا رفته و اوراق بخش خصوصی روند 

کاهش داشته است.
وی تأکید کرد: همه تلاش ما این است تا در بحث 
بودجه به سمت 5۰ درصد اوراق بدهی بخش دولتی 
و 5۰ درصد اوراق بدهی بخــش خصوصی برویم. 
صیدی بر رســیدن بورس و شرکت های بورسی به 
جایگاه واقعی تاکید کرد و اظهار داشت: برای اینکه 
شرکت های بورســی به ارزش واقعی برسند، باید 
عملکرد شرکت ها درست شود و پذیرش شرکت ها 
در بورس را تسهیل کنیم. وی یادآور شد: در بسیاری 

از کشورها برای شــرکت های بورسی مزیت قائل 
هستند و بانک ها به شــرکت های بورسی تخفیف 
می دهند، زیرا شرکت های بورسی صورت های مالی 
شفافی دارند. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
خاطرنشان کرد: بعضی از شرکت های بورسی فعال 
و جزو بزرگترین شرکت ها هستند که 1۰ میلیارد 
دلار ارزش دارند. اکنون بازار 5۰۰ میلیونی منطقه 
تشنه عرضه کالا و محصول است باید در این زمینه 

خلق سرمایه و ارزش آفرینی کنیم.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار بــا تاکید بر 
اینکه بیمه سهامداران بورس را پیگیری می کنیم، 
گفت: پوشش خطرپذیری ســهامداران را در قالب 
بیمه پیگیری می کنیم و باید از ســهامداران خرد 
حمایت کنیم. صیدی افزود: حمایت از ســهامدار 
خرد را مورد توجه قرار دادیم تا قدرتمندان دست 
در جیب سهامدار نکنند همچنین در حوزه شرکت 
ها با شفافیت، درست کار می کنیم تا بهینه سازی 

سیاستگذاری در شرکت ها درست انجام شود.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: 
سال 1۳۹۹ رفتارهای درســتی در بورس نشد که 
مقصر فقط دولت، بورس و مردم نبودند، بلکه همه 
هیجانی شدند؛ باید اعتماد مردم را جذب کنیم تا 
مردم به بازار سرمایه بازگردند که این امر در حوزه 
حکمرانی شرکت ها محقق می شود. به گفته وی، 
پول های سرگردان در جامعه وجود دارد که ما باید 

برای مردم بازار سرمایه را جذاب کنیم.
وی تاکید کرد: رئیس جمهور یکی از جلســه های 
شــورای اقتصادی دولت را به بورس اختصاص داد 
و در خصوص بورس دســتورات خوبــی ارائه کرد. 
صیدی، با تکذیب فرار سرمایه از بورس گفت: این 
موضوع را قبــول ندارم، بلکه فقط ســهامداران به 
خاطر شرایط سیاسی و اقتصادی منطقه، سرمایه را 

از صندوقی به صندوق دیگر می برند.
وی بیان داشت: گاهی حجم و تعداد معاملات کاهش 
پیدا می کند که به خاطر شرایط بازار است. رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه نرخ 
سود همه را گرفتار کرده است که ریشه آن کسری 
بودجه است، گفت: بانک مرکزی و بورس به یکدیگر 
متصل هستند، بهای تمام شــده نهاده های تولید 
کننده باید کاهش پیدا کند تا قیمت ها پایین آمده 

و تورم کاهش یابد.

پوشش خطرپذیری سهامداران در قالب بیمه پیگیری می شود

لزوم تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس

۳۴۳ هزار نفر در صف دریافت 
تسهیلات ازدواج 

معاون برنامه ریــزی، پایــش و ارزیابی عملکرد 
دبیرخانه ستاد ملی جمعیت گفت: تعداد تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج از ابتدای امسال تا تاریخ 22 

آبان ماه برابر با تعداد 4۰۰۰5۰ فقره است.
انسیه کتابچی معاون برنامه ریزی پایش و ارزیابی 
عملکرد ســتاد ملی جمعیت در گفتگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: بر اســاس آمــار تعداد 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج از ابتدای امسال 
تا تاریخ 22 آبان ماه برابر با تعداد 4۰۰۰5۰ فقره به 
میزان 1۳۳4 هزارمیلیارد ریال بوده است و تعداد در 
صف دریافت تسهیلات ازدواج ۳4۳656 نفر است.
در ادامه این مقام مسئول در خصوص تسهیلات 
تکلیفی فرزنــدآوری هم بیان کرد: تســهیلات 
قرض الحسنه فرزند هم از ابتدای امسال تا تاریخ 
22 آبان ماه برابر با تعداد ۳45۰۰۰فقره به مبلغ 
28۳ هزارمیلیاردریــال پرداختی صورت گرفته 
است و تعداد درصف این تسهیلات هم 4217۰۰ 

نفر هستند.
کتابچی ضمن تاکید بر کم بودن منابع سال 14۰۳ 
برای کوتــاه کردن صف ایــن دو وام در خصوص 
وضعیت منابع مورد نیاز بــرای اعطای این دو وام 
در سال 14۰4 ابراز امیدواری کرد که با اختصاص 
حدود 4۰۰ هزار میلیــارد تومان در قانون بودجه 
برای این دو وام بتوان صف متقاصیان را کوتاه کرد.

معاون پایش و ارزیابی عملکرد ستاد ملی جمعیت 
با اشاره به تخلفات صورت گرفته در خصوص اخذ 
ضمانت در شعب، از بانک مرکزی خواست پیش از 
ارجاع متقاضیان به شعب بانک های عامل با تعیین 
فهرست مدارک مورد نیاز هر فرد متناسب با شرایط 
اعتبار سنجی او در ســامانه بانک مرکزی، جلوی 

رفتار های سلیقه ای و غیرقانونی شعب را بگیرد.

شورای عالی صادرات غیرنفتی احیا می شود
رفع مشــکل تعهدهای ارزی 

صادرکنندگان
معاون سازمان توسعه تجارت ایران گفت: با احیای 
شورای عالی صادرات می توانیم تا حدودی جلوی 
آیین نامه ها و دستورالعمل های دست و پاگیر برای 

صادرکنندگان را بگیریم.
به گزارش تســنیم به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
سازمان توسعه تجارت ایران، سید محمد صادق 
قنادزاده« در نشست مشترک کمیسیون توسعه 
صادرات غیرنفتی اتاق ایران با این سازمان درباره 
آیین نامه های مختلف صادراتی که گاه مشکلاتی 
را برای صادرکنندگان ایجاد می کند، اظهار داشت: 
پیرو دستور مساعد رییس جمهور اکنون تلاش 
ما این است که شــورای عالی صادرات طی هفته 
های آینده تشکیل شود و امیدواریم با احیای این 
شورا بتوانیم تا حدودی جلوی دستورالعمل ها و 
آیین نامه های اداری دست و پاگیر را برای صادرات 
بگیریم. معاون ارتقای کسب وکارهای بین المللی 
سازمان توسعه تجارت ایران، با بیان اینکه همواره 
دغدغه رفع مشــکلات بخش خصوصی را داریم، 
ادامه داد: این نگاه در سازمان توسعه تجارت وجود 
دارد که برای رفع مشکلات بخش خصوصی و کمتر 

شدن محدودیت های صادرکنندگان بجنگیم.
قنادزاده با اشاره به موافقتنامه تجارت آزاد با اوراسیا 
که در انتظار تصویب مجلس است، ادامه داد: با توجه 
به تصویب موافقتنامه توسط چهار کشور از پنج 
کشور عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا ، در روزهای 
آینده نامه ای با امضای وزیر محترم صمت خواهان 
فوریت و تسریع در روند تصویب این موافقتنامه در 

مجلس شورای اسلامی خواهیم شد.
وی افزود: در هفته های آینده سلسله نشست هایی 
با محوریت ســازمان توســعه تجــارت ایران در 
خصوص موافقتنامه های تجاری از جمله اوراسیا 
خواهیم داشــت، برگزاری کارگاه ها و جلســات 
آموزشــی با فعالان اقتصادی و نهادهای مرتبط 
با موافقتنامه های تجاری مانند اتــاق بازرگانی، 
گمرک، استاندارد، دفاتر تخصصی و دستگاه های 
مختلف را نیز در دست برنامه ریزی داریم. قنادزاده 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به ضرورت 
اجرای موافقتنامه اوراسیا گفت: چاره ای نداریم که 
همزمان با توسعه زیرساخت های تولیدی و تجاری 
خود و همزمان پیگیری اجرای این موافقتنامه ها 
ارتباط تجاری خود را با دنیا حفظ کنیم، 5۰ درصد 
تجارت در دنیا از طریق این موافقتنامه های تجاری 
انجام می شود در حالیکه در کشور این میزان فقط 

۳ درصد است که باید توسعه یابد.
معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت 
ایران هم در این نشســت در پاسخ به مشکلات 
تعهدهای ارزی صادرکنندگان گفت: تمام مقدمات 
آغاز به کار مرکز مبادلات ارزی فراهم شده است که 
امیدواریم با روی کار آمدن این مرکز، بخشی از این 

مشکلات برطرف شود.

خبر
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افزایش قیمــت خودروهای داخلی اعلام شــد. دو 
خودروساز بزرگ کشور طی اطلاعیه هایی رسمی 

خبر از افزایش قیمت محصولات خود دادند.
رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو گفت: با توجه 
به اینکه بازار راکد است افزایش ۳۰ درصدی قیمت 
کارخانه ای خودرو نهایتاً می تواند منجر به افزایش 1۰ 

درصدی قیمت ها در بازار آزاد شود.
اســد کرمی، رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودرو تهران در گفتگو با مهر در مورد 
وضعیت بازار خودرو اظهار کرد: طــی یکی دو روز 
گذشته که شایعه افزایش قیمت خودرو در کارخانه 
منتشر شد بازار واکنش نشان داد و قیمت خودرو به 

صورت میانگین 5 تا 1۰ میلیون تومان گران شد.
وی افزود: امروز نیز بــا توجه به صدور مجوز افزایش 
قیمت خودرو که به طور متوســط ۳۰ درصد اعلام 
شده، قطعاً بازار واکنش نشــان خواهد داد و به نظر 
می رسد امروز شاهد رشــد 5 درصدی قیمت ها در 
بازار آزاد باشیم. کرمی تصریح کرد: البته با توجه به 
اینکه بازار راکد است این افزایش ۳۰ درصدی نهایتاً 
می تواند منجر به افزایش 1۰ درصدی قیمت ها در 
بازار آزاد شــود. وی تاکید کرد: از مدتها پیش بازار 
درگیر رکود شده و خریدار خاصی در بازار وجود ندارد 
حال باید دید با صدور مجوز افزایش قیمت خودروها 
در کارخانه واکنش مصرف کنندگان چه خواهد بود. 
به نظر من با توجه به اینکه قیمت ها رسماً بالا رفته و به 
نوعی تکلیف بازار هم روشن شده مصرف کنندگان به 
بازار بر می گردند. کرمی گفت: به هر حال در این یکی 
دو روزه تأثیر این مجوز افزایش قیمت، خود را در بازار 

آزاد خودرو نشان می دهد.
تغییر قیمت ها در بازار خودرو شدید شد؛ به طوری 
که خودروها تغییر ۳ تا 1۰ میلیون تومانی را تجربه 
کردند. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، بررسی روند 
بازار خودرو حاکی از آن است که در طول 24 ساعت 
گذشته پراید SE 151 مدل 14۰۳ در بازار خودرو با 
کاهش ۳ میلیون تومانی به قیمت ۳۳7 میلیون تومان 

و پراید SE 151 مدل 14۰2 نیز با کاهش ۳ میلیون 
تومانی به قیمت ۳17 میلیون تومان به فروش رفت.

در این میان، قیمت پژو 2۰6 تیــپ ۳ پانوراما مدل 
14۰2 در حدود 5 میلیون تومان ارزان شــد و 645 
میلیون تومان قیمت خورده است. پژو 2۰7 دنده ای 
مدل 14۰۳ نیز با کاهش 5 میلیــون تومانی، 75۰ 
میلیون تومان به فــروش رفت. پــژو 2۰7 پانوراما 
اتوماتیک TU5P مدل 14۰۳ هم یک میلیارد و ۳۰ 
میلیون تومان به فروش رفت. پژو 2۰7 تیپ 5 مدل 
14۰2 اما 5 میلیون تومان گران شد و 67۰ میلیون 
تومان قیمت پیدا کرد. پژوپارس ELX-TU5 مدل 
14۰2 به قیمت 82۰ میلیون تومان رسید. پژوپارس 
LX مدل 14۰2 هم 87۰ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. بنا به این گزارش، تــارا اتوماتیک LX V4 مدل 
 V2 14۰۳، ۹۹۰ میلیون تومان شد. تارا اتوماتیک
مدل 14۰۳ در بازار به قیمــت ۹1۰ میلیون تومان 
رسید. تارا دنده ای V1 مدل 14۰۳ نیز 765 میلیون 

تومان قیمت خورده است.
 گزارش ها از بــازار خودرو نشــان می دهد دناپلاس 
اتوماتیک توربو آپشــنال مدل 14۰۳ بــا افزایش 5 
میلیون تومانــی، یک میلیــارد و 1۰ میلیون تومان 
قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 
14۰2 هم 5 میلیون تومان گران شد و ۹8۰ میلیون 
تومان قیمت خورده است. دناپلاس EF7 اتوماتیک 
مدل 14۰۳ نیز ۹55 میلیون تومان قیمت خورد. اما 
راناپلاس مــدل 14۰۳ در حدود 655 میلیون تومان 
قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل 14۰2 هم 6۳۰ میلیون 
تومان به فروش رفت. ساینا S دنده ای دوگانه سوز مدل 
14۰۳ در بازار 465 میلیون تومان قیمت خورده است. 
اما سمند سورن پلاس EF7 دوگانه سوز مدل 14۰۳ 
در بازار با کاهش 5 میلیون تومانی، 755 میلیون تومان 
فروخته شد. شاهین G اتومات CVT مدل 14۰۳ هم 
با افزایش 5 میلیون تومانی، 82۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد. کوییک GX L دنــده ای مدل 14۰۳ هم به 

قیمت 4۳5 میلیون تومان به فروش رفت.

سرپرست اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان 
تهــران از افزایش توجه به وضعیــت کارگران فعال 
در مشاغل ســخت و زیان آور و برگزاری دوره های 
آموزش تخصصی برای کارگران و کارفرمایان خبر داد 
و گفت: با شناسایی دقیق مشاغل سخت و زیان آور 
می توان اقدامات حمایتی مناسب تری برای کارگران 

در نظر گرفت.
به گزارش ایسنا، بر اســاس تبصره 2 ماده 76 قانون 
بیمه تامین اجتماعی، کارهای سخت و زیان آور به 
شغل هایی گفته می شود که در آن ها عوامل فیزیکی، 
شیمیایی و بیولوژیکی محیط کار غیر استاندارد بوده 
و فرد با انجام آن کار، فشــار جسمی و روانی بیش از 
ظرفیت طبیعی را متحمــل و در اثر آن به بیماری و 

عوارض آن مبتلا شود.
ماده یک آیین نامه مشــاغل ســخت و زیان آور این 
مشاغل را که به آنها ســختی کار تعلق گرفته به دو 
دسته تقسیم کرده اســت: الف ـ مشاغلی که صفت 
سخت و زیان آور با ماهیت شغلی وابستگی دارد اما 
می توان با به کارگیری تمهیدات بهداشتی، ایمنی و 
تدابیر فنی مناسب توسط کارفرما سختی و زیان آوری 

آنها را حذف کرد.
ب ـ مشاغلی که ماهیتاً ســخت و زیان آور بوده و با 
به کارگیر تمهیدات بهداشتی، ایمنی و تدابیر فنی 
کارفرما، صفت سخت و زیان آوری کاهش یافته اما 
کماکان سخت و زیان آوری آنها حفظ می شود. در 
واقع برخلاف مشــاغل گروه "الف" که با بکارگیری 
تمهیدات ایمنی و تلاش کارفرمایان ســختی کار 
کاهش می یابد، مشاغل گروه "ب" ماهیتا سخت و 

زیان آور هستند و این صفت در ذات آنها وجود دارد.
طی ماه های قبل بســیاری از کارگــران و کارکنان 
مشاغل سخت و زیان آور که متقاضی ثبت درخواست 
https://sakht. سختی کار بودند از طریق سامانه

mcls.gov.ir  نســبت به ثبت درخواســت خود 
اقدام می کردند. این سامانه امکانی را فراهم می کرد 
تا صاحبان مشاغل ســخت و زیان آور مراحل ثبت 

و پیگیری درخواست سختی کارشــان را به شکل 
غیرحضوری دنبال و پس از ثبت نــام کد رهگیری 
دریافت کنند. اما مدتی بعد ســامانه جدیدی تحت 
عنوان srk.mcls.gov.ir پس از تکمیل ذیل سامانه 
جامع روابط کار تشکیل شد و خدمت رسانی خود در 
حوزه مشاغل سخت و زیان آور را آغاز کرد تا متقاضیان 
پس از احراز هویت جهت ثبت درخواست در سامانه 

جدید اقدام کنند.
در همین راستا بهزاد ســام دلیری ـ سرپرست اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران اخیرا 
از افزایش توجه به وضعیت کارگران فعال در مشاغل 
سخت و زیان آور خبر داده و با تاکید بر اهمیت حفظ 
سلامت و ایمنی کارگران گفته اســت: در راستای 
اجرای سیاســت های دولت و با هدف بهبود شرایط 
کاری و زندگی کارگران، اقدامات گسترده ای در استان 
تهران در حال انجام است و یکی از اولویت های اصلی، 
شناسایی دقیق مشاغل ســخت و زیان آور و ارزیابی 
دقیق شرایط کاری در این مشاغل است که امیدواریم 
با همکاری کارشناسان بهداشت حرفه ای و بازرسی 
کار، پایش های مستمر کارگاه ها و واحدهای تولیدی 
انجام شــود و در صورت مشــاهده هرگونه تخلفی، 

برخورد قانونی صورت گیرد.
وی با اشاره به برگزاری دوره های آموزشی تخصصی 
برای کارگران و کارفرمایان به عنوان یکی از برنامه های 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران 
تاکید کرد: این دوره ها در زمینه شناسایی خطرات 
شغلی، استفاده از تجهیزات حفاظت فردی و رعایت 
استانداردهای ایمنی اســت و روندها باید بر اساس 
ارزیابــی دقیق خطــرات موجود در محیــط کار و 
همچنین سطح سواد و مهارت کارگران طراحی شوند.
به گفته سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان تهران، به روزرســانی مداوم فهرست مشاغل 
سخت و زیان آور اقدامی ضروری برای تضمین سلامت 
و ایمنی کارگران به ویژه در مشاغلی است که با شرایط 

کاری سخت و زیان آور همراه هستند.

عضو کمیســیون اصل نود مجلس گفــت: در حال 
حاضر، آئین نامه های مربوط به وام ســاخت مسکن 
شهری چهار ماه است که از سوی بانک مرکزی ابلاغ 

نشده است.
محمد امیر، نماینده اهواز، باوی، حمیدیه و کارون و 
دبیر اول کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس 
شورای اســلامی در گفتگو با مهر درباره مشکلاتی 
که در زمینه پرداخت وام مســکن وجود دارد گفت: 

اخیراً مســئولان بانک مرکزی را به کمیسیون اصل 
نود دعوت کردیم تا درباره دلایل تأخیر در پرداخت 
وام های مسکن و تأخیر در ابلاغ آئین نامه اعطای وام 
ساخت مسکن شهری سوال کنیم. آن ها اعلام کردند 
که ظرفیت ما به اندازه ای نیست که بتوانیم به تمام 

درخواست ها پاسخ دهیم.
او ادامه داد: ما از مســئولان بانک مرکزی خواستیم 
که ظرفیت واقعی خود را تعریف کننــد. به نظر ما، 

قرار نیست که میزان وام افزایش یابد ولی پرداختی 
صورت نگیرد و از همه مهمتر نباید نارضایتی ایجاد 
شود. بانک ها باید به اندازه ظرفیت خود عمل کنند 
تا اطمینان حاصل شــود که افراد مســتحق به وام 
دسترسی دارند. امیر همچنین به نارضایتی های ناشی 
از این تأخیرها اشاره کرد و افزود: یکی از مشکلات این 
است که در حال حاضر، آئین نامه های مربوط به وام 
ساخت مسکن شهری چهار ماه است که از سوی بانک 

مرکزی ابلاغ نشده است. این تاخیرها می تواند تبعات 
منفی بر روی بازار مسکن و به ویژه بر روی خانوارهایی 

که در انتظار این وام ها هستند، داشته باشد.
وی در ادامه گفت: در برنامه هفتم توســعه، ظرفیت 
تأمین وام های مسکن دیده شده است، بنابراین بانک 
مرکزی باید به این ظرفیت برسد و به تعهدات خود 
عمل کند. اگر نتوانند بــه تعهدات خود عمل کنند، 

نارضایتی عمومی افزایش خواهد یافت.

خودرو رسما گران شد

افزایش قیمت خودرو در بازار 
سرپرست اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان تهران مطرح کرد

شناسایی دقیق مشاغل سخت و زیان آور 

بلاتکلیفی آئین نامه اعطای وام جدید ساخت مسکن

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق از صادرات بیش از ۷ میلیارد دلار 
کالا از ایران به عراق در نیمه اول سال جاری خبر داد و گفت: در صورتی که عراق 
به قوانین ترانزیت متعهد شود مسیر ترانزیت این کشور به روی ایران و دیگر 

همسایه ها عراق باز می شود.
یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا عضویت عراق در سازمان تجارت جهانی را یک فرصت برای ایران 
برشمرد و گفت: این اتفاق می تواند سبب افزایش تجارت ایران شود، زیرا عراق 
با عضویت در این سازمان مجبور اســت قوانینی را رعایت کند که امروز ملزم 
به اجرای آنها نیست از جمله این قوانین قانون ترانزیت است که اکنون عراق 
به آن پایبندی ندارد؛ واقعیت این اســت که کشورهایی که در مسیر ترانزیت 
قرار دارند نباید بابت ترانزیت کالا عوارض بگیرند و کشــورهایی که به قوانین 
ترانزیت تن داده اند این معافیت را  قائل می شــوند اما عراق به این دلیل که به 

قوانین ترانزیت متعهد نیست این عوارض را مطالبه می کند و هر کالایی که از 
مسیر عراق عبور می کند، کالای این کشور محسوب می شود و به آن عوارض 
 تعلق می گیرد، این امر ســبب شــده مســیر ترانزیت عراق به روی ایرانی ها

 بسته باشد. 
وی افزود: البته مجلــس عراق اجرای قانــون ترانزیت را تصویــب کرده اما 
آئین نامه هایی وجود دارد که هنوز تصویب نشــده است با این حال در صورت 
تحقق این امر عراق می تواند برای ایران مســیر ترانزیت مطلوبی باشد و ایران 
می تواند با اســتفاده از ترانزیت عراق بسیاری از مشــکلات برآمده از ناترازی 
تجاری با کشــورهای مقصد صادراتی خود را حل کند اما اکنون با وضع این 
عوارض تجارت از مسیر ترانزیت عراق برای ایران و دیگر کشورهای هم مرز آن 

صرفه اقتصادی ندارد. 
آل اسحاق درباره دلیل اخذ عوارض دوباره از بارهایی که از مسیر اقلیم کردستان 

به بخش مرکزی عراق می روند، توضیح داد: این عوارض در واقع نباید گرفته 
شود و اســتدلال بخش مرکزی عراق برای دریافت این عوارض این است که 
سودی که باید از صادرات کالا از مســیر اقلیم به بخش مرکزی به دولت عراق 

برسد با دریافت این عوارض حاصل می شود. 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق درباره دلایلی که افزایش ۴۳درصدی 
صادرات کاشی و ســرامیک ایران را در سال جاری نسبت به سال گذشته و به 
مقصد عراق رقم زده، گفت: تولید کاشی و سرامیک در ایران دو برابر بیش تر از 
تقاضای داخلی است و در عراق هم به دلیل گرم بودن بازار ساخت و ساز تقاضا 
برای این اقلام بالاست، این قضایا سبب شــده عراق بزرگ ترین بازار خارجی 
کاشی و سرامیک ایران باشد، علاوه بر این به طور کلی صادرات ایران به عراق 
هم از نظر ارزش و هم از نظر وزن در یک مسیر رو به رشد قرار گرفته و ارزش 

صادرات ایران به عراق در نیمه اول امسال به بیش از ۷ میلیارد دلار رسید.

سفیر ایران در روسیه اظهار داشت: قرار نیست مســیر راه آهن رشت آستارا 
تغییر کند و قیمت نهایی هم مشخص شده و بزودی قرارداد نهایی امضا می شود 
و آماده این هســتیم که کار را نهایی کنیم. همچنین، روسیه در بحث سوآپ 
گازی هم با ایران کار می کند و مذاکرات در حــال انجام و بخش اعظم آن به 

نتیجه رسیده است.
کاظم جلالی در گفت وگو با ایلنا درباره عدم استقبال روسیه از ترانزیت کالاهای 
خود از مسیر ایران و ترجیح دریای سرخ به مسیر کشورمان برای انتقال کالا به 
هند اظهار داشت: باید بدانیم که امروز رقابتی بین کریدورها وجود دارد و وقتی 
موافقتنامه راه آهن رشت-آستارا را به عنوان اتصال کریدور شمال -جنوب را 
امضا کردیم اولین کشوری که موضع گرفت آمریکایی ها بودند و حتما این اقدام 

به نفع ایران بود که کاخ سفید نسبت به آن چنین موضعی را گرفت.
وی با بیان اینکه در ترانزیت منطقه و در کریدورها باید سهم خودمان بیابیم، 
ادامه داد: برای افزایش سهم خود از درآمدهای ترانزیتی و حضور در کریدورها 

باید به کارهای خود سرعت ببخشیم و در کریدورها دنیا معطل ما نمی ماند و 
باید تلاش کنیم که اقدامات مان هر چه سریع تر پیش بروند.

سفیر ایران در روســیه گفت: رییس جمهور کشورمان در سفری که به کازان 
داشــت در این باره با آقای پوتین توافقاتی داشــتند و می دانم شخص آقای 
پزشکیان این موضوع را به طور جدی پیگیری می کند و سفر من به ایران هم 

بی ارتباط با توافقات ایران و روسیه درباره ترانزیت و کریدورها نیست.
جلالی افزود: در این باره با وزیر راه و شهرســازی جلســاتی برگزار کردیم و 

مذاکراتی در این باره داشته باشیم تا به اجرای امور سرعت ببخشیم.
وی درباره تاخیر روس ها در نهایی کردن قرارداد اجرایی راه آهن رشت-آستارا 
و اعلام قیمت نهایی این پروژه تاکید کرد: روسیه برای حضور در پروژه راه آهن 
رشت-آستارا کاملا تمایل دارد و باید اتصال راه آهن های دو کشور برای تقویت 
کریدور شمال -جنوب انجام شود. بخشــی از این تاخیر به این دلیل است که 
ایران در سال ١۴٠۳ با تغییر دولظ مواجه شد و ۵-۶ ماه در اقدامات منطقه ای 

تاخیر ایجاد شده اما با شــکل گیری دولت جدید اجرای این پروژه ها شتاب 
می گیرد. سفیر ایران در روسیه ادامه داد: قرار نیست مسیر راه آهن رشت آستارا 
تغییر کند و قیمت نهایی هم مشخص شده و بزودی قرارداد نهایی امضا می شود 

و آماده این هستیم که کار را نهایی کنیم.
جلالی با تاکید بر اینکه روسیه وارد سرمایه گذاری در پروژه های انرژی ایران 
هم خواهد شد، گفت: روسیه در بحث ســوآپ گازی هم با ایران کار می کند و 
مذاکرات در حال انجام است و بخش اعظم مذاکرات به نتیجه رسیده و نکات 
کوچکی در این مذاکرات مطرح شــده که آنها هــم در آینده نزدیک برطرف 

می شوند.
وی افزود: آقای پزشکیان در گفت وگوهایی که با آقای پوتین در کازان داشتند، 
پیگیر این موضوع بودند. درباره حجم سرمایه گذاری روس ها در بخش انرژی 
ایران هنوز  برآورد دقیق نداریم اما پروژه این است که خط انتقال گاز از سمت 

روسیه از آذربایجان به ایران کشیده شود.

در حالیکه سازمان ها در رابطه با سوخت نیروگاهی درگیر جدال با یکدیگر شده اند، 
روز گذشته رئیس جمهور در جلسه با این نهاد ها بر شفاف سازی وضعیت گاز و 

برق برای مردم تاکید کرد.
به گزارش مهر، خاموشی های پی در پی از یک سو و کاهش دما از سوی دیگر موجب 
نگرانی برای مردم شده که مبادا ساعت خاموشی ها افزایش پیدا کند. اگرچه وزارت 
نفت زیر بار کاهش سوخت تحویلی به نیروگاه ها نمی رود، اما ابتدای پاییز سال 
جاری بود که ساناز جعفرزاده مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت 
برق حرارتی اعلام کرد که چنانچه سوخت زمستانی نیروگاه ها به طور کامل تأمین 
نشود، زمستانی سخت در پیش خواهد بود. اما این صحبت ها کنار گذاشته شد و به 
بهانه مازوت سوزی و جایگزین شدن قطعی های منظم از جانب دولت مطرح شد 
اما آنطور که پیداست خاموشی های پی در پی ربطی به مازوت سوزی ندارد و آنچه 

مسلم است سوخت تحویلی به نیروگاه ها کفاف تولید برق را نمی دهد.
باید در نظر داشت که نیروگاه های حرارتی بیش از ۸۶ درصد تولید برق کشور را بر 
عهده دارند و در تابستان ۹٠ هزار مگاوات برق تولید کردند و اکنون گفته می شود 
که همان نیروگاه ها امکان تولید ۴۵ هزار مگاوات برق را ندارند چرا که ســوخت 
سوخت لازم به این نیروگاه ها نرسیده امکان تولید برق پایدار در کشور وجود ندارد 
همین موضوع سبب شد که رئیس جمهور هم به موضوع ورود پیدا کند و بگوید در 

حال تأمین سوخت نیروگاه ها هستیم.
کارشناسان می گویند سوخت مایع نیروگاه ها نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

۴۵ درصد کم شده و نصف پارسال است. از طرفی رو به زمستان هستیم و باتوجه به 
اینکه همواره در فصل زمستان با اعمال محدودیت تأمین گاز برای بخش نیروگاهی 
مواجه می شویم وزارت نیرو از هم اکنون با اعمال خاموشی سعی در حفظ اندک 
موجودی سوخت مخازن کرده اســت. هر یک درجه که هوا سردتر می شود ١٠ 
میلیون متر مکعب به مصرف گاز خانگی اضافه می شود و ۷٠ درصد مصرف گاز نیز 
به سمت بخش خانگی می رود در حالی که تولید گاز در کشور ما به ۸٠٠ میلیون 

متر مکعب می رسد. 
با توجه به وابستگی ۹٠ درصدی نیروگاه های کشور به سوخت گاز وضعیت را کمی 
پیچیده تر می کند؛ چرا که از یک سو سوخت مایع کافی به نیروگاه ها تحویل نشده و 
از دیگر سو با سرمای زود رس میزان گاز تحویلی به نیروگاه ها نیز کاهش پیدا کرده 
است، به طوری که ناصر اسکندری سرپرست راهبری شرکت مادر تخصصی برق 
حرارتی در روزهای گذشته گفته است گاز تحویلی به نیروگاه ها کمتر از برنامه های 
ابلاغی است، باید در آبان ماه ١۹٠ میلیون مترمکعب گاز در اختیار نیروگاه ها قرار 
می گرفت که طبعاً به دلیل محدودیت های پیش آمده و افزایش مصارف گاز بخش 

خانگی این عدد به ١۵۵ میلیون مترمکعب کاهش یافته است.
اما موضوع به همین جا ختم نمی شــود چرا که آمار متناقضی وجود دارد، اخیراً 
کرامت ویس کرمی گفته است سوخت تحویلی بیشتر از سال گذشته بود در حالی 
که ابتدای مهرماه جعفرزاده در این راستا گفته بود امسال در هم سنجی با سال 
گذشته ۶ درصد گاز کمتری دریافت شده است و این مساله سبب شده مصرف 

گازوئیل ١.۸ برابر سال گذشته شود. همچنین مصرف مازوت در نیروگاه ها نیز تقریباً 
دو برابر سال گذشته است. از سویی دیگر برای سوخت زمستان یک ملاحظه ای 
روی موجودی مخازن وجود دارد و تقریباً ۴۳ درصد مخازن خالی تر از سال گذشته 
است. مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی افزود: سال 
گذشته در مجموع موجودی سوخت مخازن تقریباً به عدد ۸۸ درصد رسید، اما 

پیش بینی می شود تا پایان امسال این رقم به ۷۷ درصد برسد.
جعفرزاده خاطرنشــان کرد: اکنون موجودی مخازن نفت و گاز ۴۴ درصد است 
و ضرورت دارد محدودیتی که در تخصیص گاز نیروگاهی در شــرکت ملی گاز 
وجود دارد، رفع شود. مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق 
حرارتی یادآور شــد: اگر این موضوع اتفاق رخ ندهد و ما در این دو ماه مهر و آبان 
نتوانیم مصرف سوخت مایع به ویژه نفت گاز را در نیروگاه ها صفر کرده و تمرکز بر 
روی ذخیره سازی انجام نشود، به طور قطع زمستان سختی برای تولید پایدار برق 

نیروگاه ها خواهد بود.
از میان ١۴۶ نیروگاه حرارتی تنها ١۴ نیروگاه از مازوت استفاده می کنند و بیش 
از ١۳٠ نیروگاه می شود به گازوئیل به عنوان سوخت جایگزینی و دوم در شرایط 
عدم تخصیص گاز یا کسری گاز، برای تولید برق زمستانه وابسته اند. دلیل اصلی 
خاموشی های پاییزه امسال هم کسری قابل توجه ذخایر گازوئیل و حتی کاهش 
زودهنگام گاز تحویلی به نیروگاه ها است و نه مازوت سوزی مساله که حتی مقامات 

مسئول لب به سخن گشوده اند.

سی و چهار سال از تصویب 
قانون کار می گــذرد, بدون 
شک این قانون نیازمند اصلاح 
و بازنگری اســت اما همین 
قانون هم به درستی اجرا نمی 
شود. به گزارش تسنیم، قانون کار در 2۹ آبان ١۳۶۹ به 
تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید و از آن 
پس ملاکی برای روابط بین کارگر و کارفرما و دولت بود.

کارگران هر ساله در ســالروز این روز خواستار تحقق 
مطالبات خود هستند. به اعتقاد فعالان کارگری امسال 
بیش از ســال ه های گذشــته مطالبات کارگری حول 
محورهای اقتصادی از جمله معیشت، امنیت شغلی، 

مسکن, تورم اقتصادی و غیره بود.
در طی این سال ها بارها صحبت از اصلاح قانون کار برای 

بهبود روابط بین کارگر و کارفرما مطرح شده است. اما 
بسیاری از کارشناسان و فعالان کارگری معتقد هستند 
که قانون کاری که در کشور وجود دارد از جامعیت بالایی 
برخوردار اســت. اما با توجه به گذشت زمان در برخی 
بخش ها نیازمند رفع اشکالاتی است که اصلاح قانون کار 
به صورت سه جانبه گرایی و با لحاظ کردن منافع کارگر 

و کارفرما یکی از مطالبات اصلی جامعه کارگری است.
از سوی دیگر بخش  هایی از این قانون هم هست که به 
دلیل عدم اجرا مشــکلاتی را ایجاد کرده است. فعالان 
کارگری معتقدند که نیمی از این قانون یا نادیده گرفته 
 شده و یا زیر پا گذاشته شده است. این در حالی است که 
نمایندگان کارفرمایان هم خواهان اصلاح قوانین کار، 
تأمین اجتماعی و بیمه بیکاری هســتند و حتی ادعا 
می کنند این قوانین مانع از تولید و ایجاد اشتغال است و 

کار را برایشان سخت کرده و باید اصلاح شود.
 ازجمله مواردی که بارها کارگران خواستار آن شده اند 

بحث رواج قراردادهای موقت در کشــور است. مطابق 
آماری که مسئولان در ســال های گذشته ارائه کرده 
اند حدود ۹۶ درصد قراردادهای کاری موقت می باشد 
که فعالان کارگری آن را از عدم اجرای ماده ۷قانون کار 

می دانند.
از آنجایی که کارگران با مشــکلات معیشــتی روبرو 
هســتند,مجبور به پذیرش قراردادهای کاری با مدت 
کوتاه هستند. یکی از مواد قانون کار که به اذعان فعالان 
کارگری سبب رواج قراردادهای موقت در کشور شده 
است، اجرایی نشدن ماده ۷ قانون کار است. با توجه به 
اینکه  کارگران از پس هزینه های زندگی بر نمی آیند 
نمی تواند از پس تأمین معاش خود و خانواده اش برآید، 
قطعاً کارگر برای تأمین معیشت گاهی در تنگناهایی قرار 
می گیرد و نهایتاً به قرارداد موقت تن خواهد داد. فعالان 
کارگری اعتقاد دارند دولت عزم جدی ندارد به همین 

دلیل تا کنون ماده ۷ قانون کار اجرایی نشده است.

مســئله بعدی عدم اجرای دقیق مــاده ۴١ قانون کار 
اســت. این ماده از دو منظر مورد مناقشــه است. اول 
آن که حداقل مزد کارگران باید با توجه به درصد تورمی 
که از طرف بانــک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
اعلام می شود، تعیین شود. چند سالی است که برای 
تعیین حداقل دســتمزد کارگران رقمی تحت عنوان 
ســبد معیشــت خانوار کارگری در کمیته دستمزد 
 معین می شــود و بعد بر اســاس آن حداقل دستمزد 

را معین می کنند. 
از سال ١۳۹۷به بعد نرخ تورم از افزایش حداقل دستمزد 
پیشــی گرفته و آمارها حکایت از آن دارد که در سال 
١۳۹۹و ١۴٠٠ و حتی سال جاری باز هم نرخ تورم از نرخ 
افزایش دستمزد بیشتر شده است. در شرایط فعلی و با 
توجه به وضعیت اقتصادی و شکاف چند میلیونی بین 
خط فقر و دستمزد کارگران، عدم اجرای این قانون بیش 

از پیش بر جامعه کارگری فشار می آورد.
دوم آنکه در متن این ماده قانونی آمده: »شورای عالی 
کار همه ساله موظف است، میزان حداقل مزد کارگران 
را برای نقاط مختلف کشور و یا صنایع مختلف تعیین 
نماید«. نکته ای کــه در این ماده وجــود دارد تعیین 
متفاوت حداقل دستمزد برای مناطق مختلف کشور 
است. البته این موضوع در بین جامعه کارگری مخالفان 

سرسختی دارد که دلایل شان قابل تأمل است. یکی از 
مولفه های اصلی قیمت تمام شده کالا و خدمات میزان 
حقوق و دستمزد کارگران است در صورتی که این مزد 
منطقه ای تعیین شود بر قیمت تمام شده محصولات 
نیز اثر گذاشته و نابسامانی قیمت ها در مناطق مختلف 

را به وجود می آورد.
سختی کار کارگران در روستا یا شهر تفاوتی با هم ندارد 
که نرخ دستمزد آن متفاوت تعیین شود و در صورتی که 
این کار صورت پذیرد مهاجرت از روســتا به شهر نیز 
افزایش یافته و فروپاشی روســتاها را به دنبال خواهد 
داشــت. در مقابل موافقان نیز ادعا می کنند ایجاد مزد 
منطقه ای با توجه به هزینه های زندگی که هر منطقه از 
کشور دارد، می تواند یکی از راه های حمایت از کارگران 
غیررسمی و فصلی باشد. مزد منطقه ای موجب کاهش 
هزینه های تولید در مناطــق دورافتاده و کم برخوردار 
نسبت به شهرهای بزرگ می شود و انگیزه زیادی برای 

جذب سرمایه در آن مناطق ایجاد می کند.
از دیگر مطالبات کارگران ماده ١۴۹ قانون کار مبنی بر 
تأمین مسکن کارگران است که تا کنون اجرایی نشده 
است. براســاس این ماده کارفرمایان مکلف هستند با 
تعاونی  های مسکن و در صورت عدم وجود این تعاونی ها 
مستقیماً با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین خانه های 
شخصی مناسب همکاری لازم را بنمایند و همچنین 
کارفرمایان کارگاه های بزرگ مکلف به احداث خانه های 
سازمانی در جوار کارگاه و یا محل مناسب دیگر هستند. 
به اعتقاد نمایندگان کارگران این بنــد از ماده قانونی 
از سال ۶۹اجرایی نشده اســت. به اعتقاد نمایندگان 
کارگران حدود ۷٠درصد دستمزدشان صرف اجاره بها 
می شود. طرح های تأمین مسکن کارگران متأسفانه تا 
امروز در حد شعار باقی مانده و هیچ اقدام موثری در این 

زمینه برداشته نشده است.
قانون کار به عنوان تنظیم گــر روابط نیروی  کار، بعد از 
قانون اساسی مهم ترین قانون کشــور است؛ اما، قانون 
کار نیاز به تغییرات سازنده جهت احقاق حقوق جامعه 
کارگری دارد. قطعاً قانونی که ۳۴ سال پیش نوشته شده 
با شرایطی که امروز در آن قرار داریم متفاوت است. در 
برنامه سوم توســعه بر اصلاح قانون کار، قانون تأمین 
اجتماعی و قانون بیمه بیکاری تأکید شد؛ اما، با وجود 
گذشت 2٠سال از این مصوبه و تکرار آن در برنامه های 
توسعه چهارم تا ششم هنوز هیچ اقدامی در این جهت 

برداشته نشده است.
منطقی است که با پیشرفت تکنولوژی، کسب و کار های 
جدیدی بوجود آید. این کسب و کار ها مستلزم آن هستند 

که در چارچوب قوانین قرار گیرند؛ اما، متاسفانه قانون 
فعلی ما پاسخگوی این موارد نیست. از سوی دیگر تغییر 
شرایط بازار کار مانند رونق فضای مجازی و دورکاری 
موارد دیگری است که در قانون کار نیامده یا شرایطی 
همچون شیوع کرونا که به اخراج گسترده نیروی کار 
منجر شد، نیازمند بازتعریف قانون کار است. مدتی است 
که بحث اصلاح قانون کار از سوی دولتی ها مطرح شده 
است. برخی از فعالان کارگری اعتقاد دارند اصلاح قانون 

به نفع جامع کارگری نیست.
در آستانه سی و چهارمین سالروز تصویب قانون کار یکی 
از مســائلی که کارگران را نگران کرده است عدم توجه 
دولت به مطالبات کارگران در اصلاح قانون کار اســت. 
اردیبهشت سال ١۴٠2 بودکه  علی حسین رعیتی فرد, 
معاون روابط کار وزارت کار از پیش نویس »لایحه اصلاح 
موادی از قانون کار« خبر داد. بعــد از اظهارات معاون 
وزیرکار نمایندگان کارگری ابراز امیدواری کردند از اینکه 
شاید با اصلاح بخشــی از موارد قانون کار بحث امنیت 
شغلی کارگران که مسئله اصلی آن ها است برطرف شود.
بحث اصلاح قانون کار بعد ازاظهــارات معاون وزیرکار 
در اردیبهشــت ماه ســال جاری تا جایی پیش رفت 
کــه اواخــر خردادمــاه ١۴٠2 بــود که بــاز معاون 
وزیرکار از ارســال اصلاحیه قانــون کار به مجلس در 
آینده نزدیــک خبــر داد و گفت کــه" لایحه اصلاح 
قانون کار در کمیســیون های دولت مراحل نهایی را 
 طی می کند و بــه زودی به مجلس مــی رود تا تبدیل 

به قانون شود.”
شهریور ماه ســال جاری بود که علی حسین رعیتی 
فرد،معاون روابط کار دربــاره آخرین وضعیت اصلاح 
قانون کار گفت: پیشنهاد اصلاح قانون کار را در ۸ ماده که 
مرتبط به امنیت شغلی کارگران بود از سال ١۴٠١  قبل 
از هفته کارگر به دولت ارسال کردیم, در حال حاضر در 

کمیسیون دولت در حال بررسی است.
نمایندگان کارگران اعتقاد دارند که بحث اجرای قانون 
کار مهم تر از اصلاح قانون است, اگر قانون اجرا می شد, 
تا کنون شرایط کارگران در بحث امنیت شغلی وضعیتی 
بهتر از فعلی بود. نکته بعدی قابل توجه برای کارگران 
زمانی طولانی برای اصلاح قانون به این مهمی اســت. 
کارگران به لحاظ تعداد جمعیت قابل توجهی هستند 
و نقش مهمــی در اقتصاد دارند, چــرا باید موضوع به 
این مهمی که دغدغه ی اصلی کارگران اســت, اینقدر 
طولانی مدت در مجلس و دولــت بماند و فقط در حد 
ابراز امیدواری از سوی مســئولان هر چند وقت یکبار 

مطرح شود.
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قراردادهای موقت ساماندهی می شود

رونق کسب و کار در فضای دیجیتال

صادرات ایران به عراق از ۷ میلیارد دلار فراتر رفت

مذاکره تهران-مسکو در مورد سوآپ گازی

کمبود سوخت، نیروگاه ها را از کار انداخت

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بافت

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي 
فاقد سند رسمي

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره ١۴٠۳۶٠۳١۹٠١۳٠٠۳22۶مورخ ٠۹/٠۷/١۴٠۳ هیات 
اول موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي 
فاقد سند رسمي مســتقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک بافت تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضي آقاي میثم تقي زاده شول فرزند افضل بشماره 
شناسنامه ۷۷١ صادره از بافت در ششدانگ خانه دوبلکس در ششدانگ 
یک باب خانه به مساحت ۴۸۶,۵۳ مترمربع قسمتی از پلاک ١۸۸2- اصلي  
قطعه یک بخش ۴٠کرمان  واقع در بافت بلوارامام حســین  خریداري از 
مالک رسمي ســیما پرنده غیبی مع الواســطه محرز گردیده است.لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهي مي شود در 
صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته 
باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است 
در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد .                                                                                                                                            

تاریخ انتشار نوبت اول:١۳/٠۸/١۴٠۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم:٠۸/2۹/١۴٠۳ 

اداره ثبت اسناد و املاك بافت
شناسه آگهی ١۸١۷۷۴۵

آگهی اختصاصی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه اجرائی قانون 
تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ١۴٠۳۶٠۳١2٠٠۸٠٠۵۶۳۸ تاریــخ ٠۷/2۹/١۴٠۳ 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
١۴٠2١١۴۴١2٠٠۸٠٠٠۵١۳ تصرفــات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آقای ادریس آرخی فرزند خلیل به شماره شناســنامه 22۶٠١۵۷2۶2 
کد ملی 22۶٠١۵۷2۶2 صادره علی آباد در ششــدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت 2۹۹۸۵/22 متر مربع ، مفروز، و مجزی شده جزئی از 
پلاک ثبتی شماره ۳ فرعی از ۵ اصلی واقع در اراضی قریه گرجی وال بخش 
١2 حوزه ثبتی ملک شهرســتان آق قلا از سهمی حاج ولی محمد آرخی 
تائید گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز سه شنبه : ٠۸/2۹/١۴٠۳ 

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه : ١۴/٠۹/١۴٠۳ 
مهناز جهانفر 
رئيس اداره ثبت اسناد و املاك آق قلا

شناسه آگهی ١۸2۸۴۳۴
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فناوری و 
اطلاعات

ضریب نفوذ ۱۸۲درصدی تلفن همراه
بر اساس آخرین گزارش شاخص های آماری بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات، در تابستان 
۱۴۰۳ تعداد مشترکان تلفن همراه به ۱۵۷ میلیون و ۱۹۰ هزار و ۲۳۹ مشترک رسید و 
تعداد مشترکان پهن باند سیار نیز از ۱۱۷ میلیون و ۶۱۳ هزار نفر عبور کرد. اکنون ضریب 
نفوذ تلفن همراه بیش از ۱۸۲ درصد است. به گزارش ایرنا بر اساس گزارش شاخص های 
آماری بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات مربوط به تابستان ۱۴۰۳ که توسط معاونت توسعه 
و مدیریت منابع سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی منتشر شده است، جزئیات 
مربوط به عملکرد شاخص های ارتباطی و فناوری اطلاعات، وضعیت شکایات ثبت شده در 
حوزه ثابت و سیار، شاخص خدمات پستی و عملکرد شرکت های ارائه خدمات انتقال داده 
از طریق ارتباطات ماهواره ای شرح داده شده است. بر همین اساس تعداد مشترکان تلفن 
همراه در تابستان ۱۴۰۳ با رشد ۵.۳ درصدی نسبت به تابستان سال قبل به ۱۵۷ میلیون و 
۱۹۰ هزار و ۲۳۹ مشترک رسیده است. مشترکان پهن باند سیار اکنون با رشد ۸.۵۶ درصدی 
نسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته به ۱۱۷ میلیون و ۶۱۳ هزار و ۳۸۵ مشترک 
رسیده اند. در بخش مشترکان تلفن ثابت مانند همیشه با کاهش مشترک مواجه بودیم که 
تعداد مشترکان تلفن ثابت را به ۲۸ میلیون و ۴۲۹ هزار و ۱۰۶ نفر رسانده است. در بخش 
مشترکان پهن باند ثابت، در آمارهای قبلی اغلب اوقات رشد منفی را شاهد بودیم، اما در 
شاخص مربوط به تابستان امسال تعداد مشترکان پهن باند ثابت به ۱۱ میلیون و ۱۱۱ هزار 
و ۹۱۶ نفر رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته رشد ۱.۲۳ درصدی داشته 
است. این آمار ضریب نفوذ تلفن همراه را به بیش از ۱۸۲ درصد، پهن باند سیار را به بیش از 

۱۳۶ درصد، پهن باند ثابت را به ۱۲.۹۳ درصد و تلفن ثابت را به ۳۳.۷ درصد رسانده است.

۶۰۰ مدرسه به شبکه ملی اطلاعات متصل شد
تهران- ایرنا- مجری خدمات اتصال و دسترسی پر سرعت مدارس به شبکه ملی اطلاعات در 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از اتصال ۶۰۰ مدرسه به شبکه ملی اطلاعات بر 
بستر فیبر نوری خبر داد. به گزارش ایرنا از سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، »ولی اله 
مرادی« گفت: در پی پیش بینی اتصال و دسترسی پرسرعت سازمانها، مراکز آموزشی، پژوهشی، 
حوزوی، کســب و کارها وکاربران تجاری با حداقل سرعت صدمگا بیت برثانیه در سند طرح 
کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات، تفاهمنامه ای بین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
وزارت آموزش و پرورش در سال گذشته امضا شد تا بر اساس آن مدارس کشور بر بستر فناوری 
فیبرنوری به شبکه ملی اطلاعات متصل شود. وی با اشاره به اجرای پروژه ملی فیبر نوری منازل 
و کسب وکارها تصریح کرد: با اجرا و توسعه پروژه ملی فیبر نوری در سراسر کشور، اتصال هزار و 
۶۵۶ مدرسه به شبکه ملی اطلاعات نیز آغاز شد که در حال حاضر از این تعداد، ۶۰۰ مدرسه در 

۴۴ شهر در سراسر کشور بر بستر فیبر نوری به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند.

مجرمان سایبری از تلگرام زده شدند؟
اکنون که تلگرام درگیر مسائل حقوقی و نگرانی های امنیتی شده است، مجرمان سایبری، 
در حال ترک این پلتفرم و یافتن گزینه های امن دیگری هستند، اما تا چه حد در این زمینه 

موفق بوده اند؟
به گزارش ایسنا، پیام رسان تلگرام که حدود ۷۰۰ میلیون کاربر در سراسر جهان دارد، زمانی 
به عدم رعایت اعتدال و حفظ حریم خصوصی افتخار می کرد اما از زمان دســتگیری پاول 
دوروف، بنیانگذار و مدیرعامل خود در فرانسه، ناچار شده است تغییرات قابل توجهی را اعمال 
کند. شرکت اطلاعات تهدید دارک وب »ســایبرینت«، دریافته است که عوامل تهدید در 
محبوب ترین گروه های زیرزمینی، درباره اینکه اکنون پس از دستگیری دوروف و تغییرات در 
تلگرام به کجا می روند، گفت وگو می کنند. برخی از این افراد، کانال ها، کاربران و زیرساخت های 
جدیدی را در پلتفرم های پیام رسان دیگری مانند دیسکورد، سیگنال،Jabber  و سیمپل 

ایکس ایجاد کرده اند. دیگران در حال آغاز روند مهاجرت هستند.
از میان همه تغییراتی که تلگرام پس از دســتگیری دوروف اعمال کرد، یک مورد یعنی 
همکاری گســترده تر با مجریان قانون و دادگاه ها و افشای احتمالی داده های کاربران به 
پلیس، از جمله آدرس آی پی و شماره تلفن، مجرمان سایبری را نگران کرده است. دولت ها 
و مجریان قانون اکنون یک در پشتی در تلگرام دارند که می توانند با دستور دادگاه آن را 

باز کنند.
آریان سینگ، محقق تهدید در شرکت BforeAI، به وب سایت تکِوپدِیا توضیح داد که 
برخی از ویژگی های تلگرام به شدت توسط اکوسیستم جرایم سایبری استفاده می شوند. 
این ویژگی ها شامل کانال های برادکست، ربات ها و ابرگروه هایی هستند که اجازه می دهند 

حداکثر ۲۰۰ هزار نفر عضو گروه شوند.
ربات های تلگرام در چند ســال گذشــته، به عنــوان جایگزینی برای وب ســایت ها و 
زیرساخت های وب که خدماتی مانند خرید و فروش داده ها، افشای پایگاه های اطلاعاتی 

بزرگ و ایجاد بارهای مخرب را تسهیل می کنند، در میان عوامل تهدید محبوب بوده اند.
به گفته سینگ، بیشتر مجرمان سایبری به دلیل وابستگی به این ویژگی ها برای انجام 
فعالیت های خود و همچنین به دلیل اینکه تلگرام اکثریت جامعه کاربرانی را دارد که از این 

خدمات استفاده می کنند، نتوانسته اند به پلتفرم دیگری کوچ کنند.
محققان »سایبرینت« برای پی بردن به اینکه کدام پلتفرم ها، جایگزین های برتر تلگرام 
هســتند، داده ها را از گروه ها و کانال های تلگرامی مختلف جمع آوری کردند و دریافتند 
لینک های سیمپل ایکس در گروه های زیرزمینی، از ماه اوت، تقریبا دو برابر شده اند و بیش 

از ۶ هزار بار در سپتامبر و اوایل اکتبر، در دارک وب، »منشن« شده اند.
اما سیمپل ایکس در همه جا محبوب نیست. بررسی »سایبرینت« نشان داد گروه های 
جایگزین جدید، ده ها یا صدها عضو دارند که کمتر از هزاران یا ده ها هزار نفری است که 
هنوز در تلگرام فعال هستند. بعلاوه، بیشتر گروه های جدیدی که مجرمان سایبری ایجاد 

کرده اند، در سایر پلتفرم ها فعالیت کمی داشته و سطوح پایینی از تعامل را دارند.
با توجه به اینکه پلتفرم های شبکه اجتماعی، به میزان روزافزون تحت نظارت رگولاتورها 
قرار دارند، و همکاری های مشترک با سازمان های مجری قانون و دولت ها انجام می دهند، 

صنعت فناوری در سطح گسترده تر، پیامدهای قابل توجهی را تجربه می کند.
پل بیشــوف، مدافع حریم خصوصی مصرف کنندگان در شــرکت تحقیقاتی فناوری 
کامپاری تکِ در گفت و گو با تکِوپدِیا، به رویکرد چین در خصوص اپلیکیشن های چت و 
شبکه اجتماعی اشاره کرد. چین تقریبا برای هر حساب آنلاین، ثبت نام واقعی را الزامی 

کرده است.
هاوک با بیان اینکه از حریم خصوصی پشتیبانی می کند، اما تعداد شرکت کنندگان در 
چت های گروهی رمزگذاری شده سرتاسری، باید محدود شود، اظهار کرد: نمی توانم به 
یک دلیل قانونی فکر کنم که چرا بیش از ۵۰۰ نفر باید چیزی را از بقیه جهان مخفی نگه 
دارند. وی بر این باور است که محدود کردن تعداد اعضای یک گروه، سلول های تروریستی، 
قاچاق انسان و کارتل های مواد مخدر، کلاهبرداران ارزهای دیجیتال و توزیع کنندگان هرزه 

نگاری کودکان را کاهش می دهد.
ایان کمپبل، مهندس ارشــد عملیات امنیتی شــرکت اطلاعات دامنه گرید سازمان 
DomainTools، در این باره گفت: هنوز زود است که انتظار تغییرات اساسی زیادی از 
تلگرام داشته باشیم. در حالی که مجریان قانون می توانند برای دسترسی به داده های تلگرام 
درخواست کنند، اما هنوز نمی توانند پیام های رمزگذاری شده سرتاسری را بخوانند. به گفته 
کمپل، باید درباره بعضی موارد مانند اینکه آیا تلگرام بیش از چند بره قربانی را به مقامات 

تحویل می دهد یا خیر، منتظر ماند و دید.
بر اساس گزارش تکِوپدِیا، ماجرای تلگرام سال ها و شاید دهه ها، در مقیاس کوچک تری از 
آنچه امروز می بینیم، ادامه دارد. طولی نکشید که تلگرام در میان محققان امنیت سایبری، 
به دلیل فعالیت غیرقانونی در این پلتفرم، شهرت بدی به دست آورد. امروزه، حتی پس از 
اینکه پرونده دوروف در کانون توجه عمومی جهانی قرار گرفت، مجرمان سایبری با وجود 
داشــتن یک برنامه خروج از تلگرام، ترجیح می دهند در این پلتفرم باقی بمانند. تلگرام 
همچنان مکان خوبی برای صدها هزار عضو گروه های تهدید است که تحت »چتر جرم به 

عنوان یک خدمت« گردهم می آیند.

اخبار

در دیــدار رئیس پژوهشــگاه 
ارتباطــات با رتبه هــای برتر 
کنکــور ریاضی، مقرر شــد 
کمیتــه ای بــه نمایندگی از 
وزارت ارتباطات در پژوهشگاه 

جهت همکاری با نخبگان ایجاد شود.
به گزارش مهر به نقل از پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، کمتــر از دو ماه پس از دیــدار و گفت وگوی 
سیدستار هاشــمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با ۱۰ رتبه برتر کنکور سراسری در گروه ریاضی و فنی و 
ماموریت وزیر به پژوهشگاه ارتباطات برای به کارگیری 
رتبه های برتر و اســتفاده از ظرفیت هــای آن ها، روز 
گذشته رئیس پژوهشگاه رتبه های برتر کنکور ریاضی را 
به دفتر کار خود دعوت کرد تا ضمن گفت وگو با آن ها، 

زمینه های اجرایی و عملیاتی کردن ایده را فراهم کند.
هفتــه دوم مهرماه بود کــه وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات ۱۰ رتبه برتر رشته های ریاضی و فنی کنکور 
سراسری سال ۱۴۰۳ را به دفتر کار خود دعوت کرد و در 
دیدار و نشستی از آنان خواست در کشور بمانند و مسائل 
بســیاری که وجود دارد را حل کنند. هاشمی با معرفی 
ظرفیت های پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به عنوان یکی از بخش های مهم این وزارتخانه به آینده 
سازان کشور پیشنهاد کرد از ظرفیت های پژوهشگاه به 

خصوص به صورت جمعی استفاده کنند.
اکنون بــا حضور رتبه هــای برتر کنکور سراســری در 
پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، طرح همکاری 
این نهاد پژوهشی وابســته به وزارت ارتباطات با آینده 

سازان کشور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات طرح 
و درباره راهکارهای فرارو گفت وگو شد.

رئیس پژوهشــگاه ارتباطات در جلسه با رتبه های برتر 
کنکور ریاضی، ظرفیت های موجود برای ارتباط و انجام 
همکاری های پژوهشی را تشریح کرد و با اشاره به دستور 
موکد وزیر ارتباطات برای جذب و به کارگیری نخبگان 
اظهار داشت: پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به عنوان مهم ترین مرکز تحقیقاتی حوزه فاوا در کشور 
همواره در کنار آینده سازان و نخبگان کشور بوده و تلاش 
کرده اســت که از ظرفیت ایشــان برای مسایل موجود 

بهره گیری کند.
رضوی زاده تاکید کرد: از ســال های گذشــته، درهای 
پژوهشــگاه ارتباطات همواره بر روی تمام دانشجویان، 
اســاتید و نخبگان جامعه باز بوده و این مرکز به عنوان 
محلی برای تجمع و تبادل نظــر محققان، صنعتگران، 
دانشجویان، اساتید و نخبگان حوزه ارتباطات شناخته 

شده است.
وی افزود: در گذشــته، مســئولان کشــور در انتظار 
فارغ التحصیلی نخبگان کشور می ماندند تا شاید در آینده 
از ظرفیت های ایشان استفاده کنند، اما امروز ایده مطرح 
شده در وزارت ارتباطات متفاوت از سنوات گذشته بوده 
و تلاش می شود که شما عزیزان از همان ابتدای تحصیل 
با چالش های موجود در کشور روبرو شوید و با خلاقیتی 

که دارید برای آن ها راهکار ارائه نمایید.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرد: 
اگر شما با مسائل کشور آشــنا باشید، خواهید توانست 
مسیر تحصیلی خود را نیز در جهت حل چالش های کشور 
به درستی انتخاب نمایید و با درک بهتر از این چالش ها، 
با تکیه بر هوش و دانش خود، به رفع مشــکلات موجود 

در کشور بپردازید.

رضوی زاده خاطرنشــان کرد: ما در پژوهشــگاه تلاش 
خواهیم کرد که با میزبانی از شما و ایجاد فضای مناسب، 
شما را با مسائل مختلف کشور در حوزه فناوری اطلاعات 
آشنا کنیم و در کنار آن این درخواست را از شما داریم تا 
به عنوان نفرات برتر کنکور و نخبه، بخشی از انرژی خود را 
به حل مشکلات کشور بویژه در حوزه ارتباطات فناوری 
اطلاعات اختصاص دهید، زیرا ایده ها و راه حل های شما 

به ما در مدیریت این حوزه کمک خواهد کرد.
وی افزود: از شــما تقاضا داریم، به عنوان ســفیر علمی 
پژوهشگاه، رابط بین دانشگاه و دانشجویان با پژوهشگاه 
ارتباطات باشید تا از ظرفیت های تمام جوانان این کشور 

در حل مسائل موجود بهره لازم را ببریم.
وی در پایان خطاب به دانشــحویان گفــت: این قول را 
به خودتان بدهید که در حال و آینده به فکر ســرزمین 
عزیزمان و مشکلات مردم این کشور باشید و حتی اگر 

به دلایلی تصمیم به زندگی و فعالیت در خارج از کشور 
عزیزمان را گرفتید، از خاطرمان نرود که وجود ما به دلیل 
این سرزمین و این مردم است و همیشه وفادار به ریشه ها 
و فرهنگ خود باشیم و تلاش کنیم که بخشی از وقت و 

انرژی خود را به مردم خوب میهن مان اختصاص دهیم.
در بخشی از این نشست که با حضور معاونان و برخی از 
مدیران پژوهشگاه برگزار شد، رتبه های برتر کنکور به 
طرح سوال درباره نحوه همکاری با پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و مســایل مربوط به حوزه ارتباطات 
کشــور پرداختند و مدیران پژوهشــگاه نیز در پاسخ، 

ماموریت های همکاری را تشریح کردند.
مقرر شد تا کمیته ای به نمایندگی از وزارت ارتباطات در 
پژوهشگاه جهت همکاری با نخبگان ایجاد شود و مسائل 
مختلف کشور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات به 

عنوان چالش در اختیار این کارگروه گذاشته شود.

کمیته ای در پژوهشگاه ارتباطات برای همکاری با نخبگان تشکیل می شود

دستور وزیر ارتباطات برای جذب و به کارگیری نخبگان
News kasbokar@gmail.com

رئیس پژوهشــگاه علوم و فنــاوری اطلاعــات ایران 
)ایرانداک( با اشــاره به برخورداری این پژوهشــگاه از 
اطلاعات غنی و قوی مورد نیــاز بخش های مختلف از 
جمله هوش مصنوعی گفت: در آینده ایرانداک به شکل 

رسمی، هاب هوش مصنوعی کشور خواهد شد.
محمد حسن زاده در گفت وگو با ایرنا، هوش مصنوعی 
را یکــی از حوزه های مورد توجه و تمرکز پژوهشــگاه 
علوم و فناوری اطلاعات ایران عنوان کرد و گفت: اکنون 
آزمایشــگاه هوش مصنوعی و زیرساخت های پردازش 
هوشمند با قابلیت خدمات رسانی به سراسر کشور در این 
پژوهشگاه راه اندازی شده است و اعضای هیات علمی و 
پژوهشــگران ایرانداک در آنجا مشغول به فعالیت های 
تحقیقاتی هستند. وی هوشمندسازی اطلاعات را امری 
بسیار مهم دانست و با اشاره به برخورداری ایرانداک از 
اطلاعات غنی و قوی در حوزه های مختلف، از آمادگی 
کامل این مجموعه برای ارائه خدمات به شــرکت ها و 
سازمان های متقاضی خبر داد. حســن زاده با پیشتاز 
خواندن ایرانداک در عرصه ســامانه های هوشمند در 
کشور، گفت: به دنبال پردازش زیرساخت سخت افزاری 
موجود در پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات، در آینده 
ایرانداک به شکل رسمی قطب )هاب( هوش مصنوعی 
کشور خواهد شــد و بر همین اســاس دبیرخانه شهر 

هوشمند ایران در ایرانداک پایه گذاری شده است.
رئیس پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعــات ایران در 
تشریح وضعیت هوش مصنوعی در کشور بیان داشت: 

هوش مصنوعی ســه مرحله آغازین، استقرار و بلوغ را 
شــامل می شــود و ایران اکنون در مرحله آغازین کار 
اســت. وی توضیح داد: این وضعیت به آن معناســت 
که هم اکنون تعــدادی از پروژه ها آغــاز و رویکردها و 
برنامه ریزی های تعدادی دیگر انجام شــده و بعضا هم 
شاهد انجام پروژه های موفق و ناموفق در حوزه هوش 
مصنوعی در کشور هستیم. حسن زاده ادامه داد: البته 
جریان اصلــی کار در حوزه هــوش مصنوعی در ایران 
شــکل گرفته و امیدواریم در پنج سال آینده در عرصه 

هوشمندسازی شاهد جهش ویژه ای در کشور باشیم.
رئیس ایرانداک، حوزه هوشمندسازی این مجموعه را 
نیازمند حمایت ملی دانست و گفت: ایرانداک بیشترین 
دیتا و اطلاعات را در حوزه های علم، فناوری و نوآوری 
در اختیار دارد اما پردازش آنها نیازمند یک زیرساخت 
بسیار قوی است که به تنهایی نمی توانیم از عهده تجهیز 
این زیرساخت برآییم بنابراین لازم است که ایرنداک به 
عنوان قطب هوش مصنوعی در کشــور به صورت ویژه 

مورد حمایت قرار گیرد.
وی خاطرنشان کرد: در کنار اینها، مجموعه ای از مسائل 
ریز و درشت نیز وجود دارد؛ به عنوان مثال ایرانداک بعد 
از راه اندازی تجهیزات زیرساختی باید از شبکه برق به 
شکل پایدار بهره مند شــود نه اینکه برق آن بخش نیز 
همچون شبکه برق خانگی دچار قطع و وصل شود و کل 

کارها نصف و نیمه باقی بماند.
به گفته حسن زاده، پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات 

ایران در حــوزه سیاســتگذاری و همچنیــن تامین 
زیرساخت، تامین محتوا و شبکه سازی می تواند به شکل 
مطلوبی یاری رسان کشــور در حوزه هوش مصنوعی 
باشد و این مهم به عنوان یک وظیفه به شکل مناسبی 

در حال انجام است.
وی با یادآوری اینکه هر فرد و سازمانی در کشور برای 
فعالیت در حوزه هوش مصنوعــی، نیازمند اطلاعات و 
دیتا است و این نیاز به واسطه ایرنداک قابل تامین است، 
گفت: وجود چنین وضعیتی به شکل طبیعی ایرانداک را 
قطب قرار داده و هم اکنون ما به شکل غیر رسمی قطب 
هوش مصنوعی در کشور محسوب می شویم و بنا داریم با 
تامین زیرساخت و سیاستگذاری، به قطب رسمی هوش 

مصنوعی در کشور تبدیل شویم.
حسن زاده درباره برنامه های حمایتی پژوهشگاه علوم 
و فناوری اطلاعات ایران از فنــاوران، دانش بنیان ها و 
استارتاپ ها گفت: در سال گذشته، مرکز رشد فناوری 
با محوریــت هوشــمندی و هوش مصنوعــی در این 
پژوهشگاه راه اندازی شــده و هم اکنون نخبگان جوان 
و فناوران از امکانات و فضای ایرنداک استفاده می کنند.

رئیس پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران افزود: 
زیرساخت های سخت افزاری که هم اکنون در ایرانداک 
در حال تجهیز و راه اندازی است، در آینده بستر مناسبی 
برای بازاریابی B۲B )بازاریابــی محصولات و خدمات 
 B۲C برای مشاغل یا ســازمان های دیگر( و همچنین
)بازاریابی محصولات و خدمات برای مشتریان فردی( 

برای کسب وکارهای نوآورانه فراهم خواهد کرد.
وی با توضیح اینکه پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات 
ایران از دو بخش کلان تشــکیل شده است، افزود: یک 
بخش، مدیریت اطلاعات سامانه های ملی را در راستای 
مدیریت اطلاعات و اسناد علمی و پژوهشی بر عهده دارد 
که تجمیعی از اطلاعات از جمله کتاب ها، پایان نامه ها 
و مقالات کنفرانسی را به شکل واحد شامل می شود و 
بخش دیگر نیز شامل داده های مربوط به جایگاه ایران 
از نظر فردی، ســازمانی و ملی در حوزه علم، فناوری و 

نوآوری در جهان است.
حســن زاده ادامه داد: افزون بر ایــن، ایرانداک دارای 
سه پژوهشکده شــامل پژوهشــکده علوم اطلاعات، 
پژوهشکده فناوری اطلاعات و پژوهشکده اطلاعات و 
جامعه و همچنین دارای پنج آزمایشگاه شامل روبوداک، 
شبیه سازی سیاست علم و فناوری، کودکان دیجیتال، 
هوش مصنوعی و همچنین تحلیل دیتا است و همه این 
مجموعه ها درحال خدمات رسانی به نظام علم و فناوری 

کشور هستند.
به گفته وی، آزمایشــگاه روبوداک با هدف توســعه و 
پیشبرد پروژه های مشترک پژوهشی و میان رشته ای 
بر محور مدیریت اطلاعات در ایرانداک راه اندازی شده 
و در واقع نمادی از دســتاوردهای جدید پژوهشی در 
حوزه مدیریــت، پردازش، تحلیل دانــش و اطلاعات، 
علم ســنجی، پردازش زبان طبیعی و پردازش صوت و 

تصویر است.

معاون سیاستگذاری و توســعه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری گفت: بین ۳۰۰ تا 
۵۰۰ میلیون تومان منابع برای تبدیل پژوهش های علوم  
انســانی به محصول اختصاص داده ایم تا گروه های فناور 
این حوزه به کمک این اعتبار در پارک های علم و فناوری 

پذیرش و مستقر شوند. 
به گزارش ایرنا، مهدی الیاسی در حاشیه مراسم معارفه پارک 
فناوری دانشگاه علامه طباطبائی گفت: یکی از موضوعاتی که 
در سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب بود توسعه زیست 

بوم علم و فناوری در حوزه علوم انسانی و اجتماعی است.
وی با اشاره به اینکه دانشگاه علامه طباطبائی تنها دانشگاه 
تخصصی و مرجع کشور در حوزه علوم انسانی است، افزود: 
امروز شاهد افتتاح پارک علم و فناوری در این دانشگاه بودیم 
که ظرفیتی است برای اینکه شرکت های فناور، خلاق و دانش 
بنیان اینجا جمع شوند. الیاسی گفت: معاونت علمی از دو 

سال گذشته تفاهمی را با دانشگاه علامه طباطبائی امضا و 
اجرایی کرده که طبق آن تبدیــل پایان نامه ها و پژوهش ها 
در قالب طــرح خدمت اول بــا هدف تبدیــل مطالعات و 
 پژوهش های علوم انسانی به شرکت های دانش بنیان و خلاق 

پیگیری می شود.
وی ادامه داد: در همین راســتا منابعی را در اختیار دانشگاه 
قراردادیم و این امر را در قالــب گرنت ها )پژوهانه( حمایت 
می کنیم. امیدواریم این طرح را در دیگر دانشگاه ها نیز اجرا و 
در چارچوب برنامه هفتم توسعه، راه اندازی۳۰ هزار شرکت 

دانش بنیان را محقق کنیم.
الیاسی تاکید کرد: برای ایجاد ۳۰ هزار شرکت دانش بنیان 
نیاز به جریان جدیدی از ســرمایه گذاری انسانی در حوزه 
علم و فناوری داریم. بنابراین ضروری اســت دانشجویان و 
اساتید پژوهش های خود را به محصول خدمت و بعد دانش 
بنیان تبدیل کنند؛ اکنون با چند دانشگاه به صورت آزمایشی 

همچون دانشگاه های علامه طباطبائی و شریف این طرح را 
جلو می بریم.

معاون سیاستگذاری معاونت علمی و دانش بنیان ریاست 
جمهوری گفت: با وزارت علوم هــم هماهنگی هایی انجام 
شده تا فاصله بین پژوهش و فناوری و محصول را با گرنت ها 
)پژوهانه( و حمایت ها رفع کنیم. در این زمینه علاوه بر منابع 
معاونت علمی ریاست جمهوری، منابع اعتبار مالیاتی تحقیق و 
توسعه به ویژه با توجه به احکام برنامه هفتم پیشرفت نیز وجود 
دارد و در کنار دانشگاه های صنعتی که امکان استفاده از اعتبار 
مالیاتی برای آنها فراهم است، برای دانشگاه های جامع و علوم 

انسانی نیز این امکان فراهم شده است.
وی درباره امکان موازی کاری و تداخل فعالیت شرکت های 
دانش بنیان فنی و شــرکت های دانش بنیان علوم انسانی 
مستقر در پارک فناوری علامه گفت: دو روند در دنیا داریم؛ 
یکی روند محتواست که ماهیت علوم انسانی دارد و بخشی 

از فعالیت ها در قالب صنایع خلاق انجام می شود. روند دیگر 
اســتفاده از فناوری های دیجیتال و هوش مصنوعی و علوم 
شناختی در توسعه محصول اســت. ما حمایت می کنیم تا 
همکاری بین گروه های فنی با فعالان علوم انسانی به وجود 

بیاید.
الیاسی گفت: در کشور نگرانی هایی درباره مسائل فرهنگی و 
اجتماعی داریم و راه حل آن این است که شرکت های علوم 
انســانی محتوای خود را با فناوری های جدید عرضه کنند. 
ظرف کتاب محدود است، اما ظرف دیجیتال محدود نیست.

وی درباره سرمایه گذاری در رابطه با رشته های علوم انسانی 
گفت: صندوق ســرمایه گذاری علامه شــروع شده است و 
صندوق های علم و فناوری در این صندوق ســرمایه گذاری 
کنند. مساله ما این اســت که ظرفیت پنهان دانشگاه ها در 
حوزه علوم انســانی را به محصول خدمت تبدیل کنیم که 

سرمایه پذیر باشد.

یک شرکت دانش بنیان با بهره گیری از نمد صنعتی نه  تنها 
به کاهش آلودگی صوتی کمک کرده، بلکه کیفیت بصری 

فضاهای کاری را نیز بهبود بخشیده است.
به گزارش ایرنا از معاونت علمی، فناوری و دانش بنیان ریاست 
جمهوری، آلودگی صوتی یکی از موضوعاتی اســت که در 
طراحی فضاهای کاری باید مورد توجه قرار گیرد و بر همین 
اساس نیز یک شرکت عضو کارخانه نوآوری آزادی )شعبه 
منطقه بین المللی نوآوری ایران( توانسته است با استفاده از 

نمد صنعتی، آلودگی صوتی فضاهای کاری را کاهش دهد.
مدیرعامل این شرکت فناور درباره ایده اولیه ایجاد این شرکت 

اظهار کرد: یکی از موضوعاتی که در هنگام ایجاد فضای کار 
اشتراکی در کارخانه نوآوری آزادی مورد بحث قرار گرفت، 
رفع مشکلات مربوط به آلودگی صوتی بود که برای رفع این 
مشکل و در فرایند تحقیق، استفاده از نمد صنعتی در دستور 

کار قرار گرفت.
آرین ابوالحســنی در خصوص ویژگی های نمد صنعتی در 
این فرایند گفت: نمد صنعتی هم جذب صوت بالایی دارد، 
هم قابلیت تولید در اندازه ها و رنگ های مختلف را دارد و هم 
می تواند با سایر ملزومات ساختمانی مانند نور ترکیب شود، از 

طرفی ماده ای ضدحریق بوده و قابلیت شستشو دارد.

این فعال حوزه دانش بنیان افزود: بعــد از پروژه موفقی که 
در کارخانه نوآوری آزادی داشــتیم، ترغیب شدیم که این 
شرکت را به عنوان یک گروه مستقل از گروه بزرگ تری که در 
بازسازی کارخانه نوآوری آزادی نقش داشت، تشکیل دهیم 
تا به صورت تخصصی تر در موضوع استفاده از متریال جاذب 

صوت کار کنیم.
وی ادامه داد: یکی از محصولات ویــژه ای که تولید کردیم 
لوورهای سقفی آکوستیک است که از شاخه های یو شکل 
نمدی تشکیل شده و قابلیت اتصال به ســقف را دارد. این 
لوورهای سقفی آکوســتیکی، علاوه بر جذب صدا از لحاظ 

بصری هم به کیفیت فضا کمــک می کند و در کنار افزایش 
کیفیت بصری، قابلیت تلفیق با نورهای خطی را هم دارد.

ابوالحسنی از تولید بیش از ۲۰ محصول و انجام بالای ۱۰۰ 
پروژه در این شرکت خبر داد و افزود: علاوه بر تولید محصولات 
برای رفع آلودگی صوتی، ســنجش میزان ایــن آلودگی و 
طراحی معماری فضای کاری نیز در این شرکت انجام می شود 
و مشتریان ما می توانند از هر کدام از سرفصل های فعالیت 
این شرکت استفاده کنند. وی در ادامه اظهار کرد:همچنین 
همکاری های بین المللی با عمان و امارات برای صادرات این 

محصول نوآورانه صورت گرفته است.

ایرانداک قطب هوش مصنوعی کشور می شود

حمایت معاونت علمی از تبدیل پژوهش های علوم انسانی به محصول

کاهش آلودگی صوتی با نمد صنعتی ایران ساخت
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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کتــاب »تمرینــات والیبال« 
باحضورمســئولین ورزشی در 

شهرکرد رونمایی شد
سرپرست مترجمان کتاب تمرینات والیبال 
در نشست خبری با حضور جمعی ازمسئولین 
و ورزشــکاران تربیت بدنی و اصحاب رسانه 
اســتان پس از آیین رونمایی این کتاب گفت 
:کتاب تمرینات والیبال به همــت ۶۷ نفر از 
مربیان ، داوران و پیشکسوتان در ۱۰ فصل و 
۳۵۰ صفحه و۱۲۵ تمرین تکنیکی و تاکتیکی 

ترجمه شده است.
اسماعیل کریمی دهکردی افزود: کتاب خوانی 
یک فرهنگ است که باید آن را در بین نسل 
جوان نهادینه کرد که متأســفانه در شرایط 
کنونــی عــده ای از خواندن کتــاب فاصله 
گرفته اند و این خود یک ضعف به شمار می رود 
که بهترین راهکار برای رهایی از این وضعیت 
نوشــتن کتاب و آموزش دادن به نسل جوان 

است.
سرپرست مترجمان کتاب تمرینات والیبال 
تصریــح کرد:این کتــاب جــزو علمی ترین 
کتاب های حال حاضر رشته والیبال است که 
امید می رود این کتاب در جشنواره کتاب سال 
به عنوان یکی از کتاب های برتر حوزه ورزشی 

معرفی شود.
کریمی اظهارداشت:کتاب تمرینات والیبال 
در سه ســطح مبتدی، متوســط و پیشرفته 
می باشدودر کنار ترجمه تمرین های تاکتیکی 
و تکنیکــی، این کتاب از ســوی تیم ترجمه 
ساختارمند شــده و بخش ایده پردازی به آن 

اضافه شده است.
کریمی ادامه داد:یکی از مشکلات در ورزش 
والیبال نداشتن اسپانسرهای مالی قوی است 
همچنین بازیکن های جوان ما نمی توانند از 

طریق ورزش درآمدزایی داشته باشند.
سرپرســت اداره ورزش و جوانان شهرستان 
شهرکرد نیز در این نشست یکی از مهمترین 
چالش های ورزش استان از جمله رشته والیبال 
را نبود حامی و سرمایه گذار عنوان کرد واضافه 
کرد: کمبود زیرساخت ها، نبود سالن تخصصی 
و دخالت  غیرورزشــی ها در ورزش استان از 

دیگر چالش های موجود است..
اردشیر جانثار افزود:فعالیت هیات های ورزشی 
به استعدادیابی و برگزاری مسابقات معطوف 
شــده و کمتر به مباحث آموزشــی پرداخته 
می شــودهمچنین تلاش ما بر این است تا با 
حمایت از نویســندگان و پژوهشگران بتوان 
در زمینه آموزش اقداماتــی در حوزه ورزش 

شهرستان شکل گیرد.

مدیرکل کمیته امداد استان ایلام: 
مشارکت گروههای جهادی در بهسازی 

۱۰۰ واحد مسکونی مددجویان

ایلام- مدیرکل کمیته امداد اســتان ایلام از 
مشارکت گروه جهادی شهید یاسین جعفری 
در بهســازی و ایزوگام بیــش از ۱۰۰ واحد 
مسکونی مددجویان شهرستان های ایلام و 

آبدانان خبر داد.
ناصر مرادی پویانی در آییــن امضای تفاهم 
نامه همکاری این نهاد با گروه جهادی شهید 
یاسین جعفری اظهار کرد: بر اساس این تفاهم 
نامه عملیات ایزوگام تعداد بیش از ۱۰۰ واحد 
مسکونی مددجویان در این دو شهرستان تا 

پایان آذرماه انجام می گیرد.
وی افزود: انجام چنین خدماتی در شهرستان 
هــای دیگر اســتان با مشــارکت گروههای 

جهادی دیگر نیز در حال انجام است.
مدیر امور مســکن و مهندســی ساختمان 
کمیته امداد استان نیز در این نشست با عنوان 
اینکه طرح ایزوگام نمودن منازل مســکونی 
مددجویان با مشــارکت گروههای جهادی 
ضمانت ۱۰ ساله خواهد داشت گفت: در این 
طرح عمرانی اولویت با مناطق مرزی و کمتر 
توسعه یافته این استان است. فرزاد زینی وند 
افزود: در همین راستا تاکنون این پروژه های 
عمرانی در شهرستانهای دهلران، ملکشاهی، 
چرداول، ایلام، آبدانان و بخش زرین آباد انجام 

گرفته و یا در حال انجام است.

به گــزارش روابط  عمومی 
اداره  کل کتابخانه هــای 
عمومی اســتان مازندران؛ 
آیین تجلیل و بزرگداشت 
هفته کتــاب، کتابخوانی 
اســتان  کتابــداران  و 
مازندران، طی حضور فاطمه عزیزآبادی فراهانی، 
عضو هیات امنا نهاد کتابخانه های عمومی کشور؛ 
سکینه خاتون مهدیان پور، مدیرکل کتابخانه های 
عمومی استان؛ فرهاد عسگری، مدیرکل دفتر امور 
شهری و شــوراهای اســتانداری؛ حسن اصغریان 
رستمی، مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای 
اســتانداری؛ حامد اســمعیلی، مشــاور استاندار 
مازندران در امور معلولین؛ احسان آهنگر، مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان؛ محمد فوقی، 
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی استان؛ مهدی 
معصومی گرجی، رئیس حوزه هنری مازندران؛ سایر 
مدیران دستگاه های اجرایی، اعضای انجمن خیّرین 
استان، رؤســای ادارات کتابخانه های شهرستان، 
کتابداران و اعضــای کتابخــوان کتابخانه ها، در 
 ســالن ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان 

مازندان برگزار شد.
فاطمه عزیزآبادی فراهانی ، عضــو هیات امنا نهاد 

کتابخانه های عمومی کشــور در آئیــن تجلیل از 
فعالان عرصــه ی کتاب، کتابخوانــی و کتابداران 
استان که به همت اداره کل کتابخانه های عمومی 
دیارعلویان در ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 
این خطه از شمال کشور برگزار شد، با بیان اینکه 
برنامه های نکوداشت سی ودومین دوره هفته کتاب 
جمهوری اســلامی ایران با شــعار »خواندن برای 
همدلی« از بیست وسوم تا سی ام آبان در سطح ایران 
اسلامی درحال اجرایی است، اظهار کرد: همدلی در 
جامعه باید با هم زبانی، هم خوانی و فهم مشترک 

رقم زده شود.
وی با بیان اینکه خواندن یک وظیفه برای آگاه شدن 
بشــر بشــمار می رود، افزود: کتاب بهترین مسیر 

دسترسی به اطلاعات است.
عزیزآبادی  فراهانی با اشاره به فضای وفاق، همدلی 
و مشــارکت که در کتابخانه های عمومی جریان 
دارد، گفت: امید و نشــاط اجتماعی باید خروجی 

فعالیت های کتابخانه های عمومی باشد.
وی با بیان اینکه متاســفانه در بین برخی از اقشار 
جامعه نگاه سنتی به کتابخانه های عمومی مبنی 
برعضو گیــری و امانت دادن کتاب حاکم اســت، 
ادامه داد: رشته کتابداری به رشته علم اطلاعات و 
دانش شناسی تغییر نام داده تا نشان دهد عملکرد 
کتابخانــه فقط امانــت دادن کتاب نیســت بلکه 
کتابخانه ها بــرای عدالت فرهنگی و دسترســی 

هرچه بیشتر مردم به کتاب، فعالیت های فرهنگی، 
آموزشی، تربیتی و... درحال خدمت رسانی هستند.

عزیزآبــادی فراهانی بــا بیان اینکــه کنش گری 
فرهنگی کتابداران امروز کتابخانه های عمومی را به 
پایگاه های فرهنگی اثرگذار در حوزه های هنری، 
رسانه ای و ...بدل کرده، گفت: کتابداران نقش بی 
بدیلی در تبدیل شدن ایران اسلامی به زیست بوم 

فرهنگی دنیا دارند.
وی با بیان اینکه تربیت کتاب خوان به رشد دانایی 
جامعه کمک می کند، اذعان کــرد: کتابداران به 
عنوان یاوران فرهنگ در خط مقدم جبهه فرهنگی 
ترویج کتابخوانی وجهت دهی به مردم برای دوستی 

با کتاب قرار دارند.
در ادامه ســکینه خاتون مهدیان پــور، مدیرکل 
کتابخانه های عمومی مازندران  با بیان اینکه آثار 
مکتوب با ثبات ترین ابزار انتقال فرهنگ محسوب 
می شود، اظهار کرد: کتاب بهترین ابزار برای هدایت 
و تکامل فرهنگی جامعه است و نقش بی بدیلی در 

حفظ ارزش های یک ملت ایفا می کند.
وی بااشــاره بــه اهمیــت و جایــگاه کتــاب در 
منویات رهبری، افــزود: به فرمــوده رهبری باید 
 از تکنولوژی روز بــرای تولید محتــوای مکتوب 

بهره گرفته شود.
مهدیان پور با بیان اینکه در ســی و دومین هفته 
کتاب ۷۰۰ برنامه با شعار »خواندن برای همدلی« 

در سطح استان تا ۳۰ آبان ماه جاری اجرا می شود، 
یادآورشــد:کتابخانه مرحوم خزاعی کجور نوشهر 
به مناســبت هفته مازندران در آستانه هفته کتاب 

افتتاح شد.
 وی با اشــاره به فعالیــت ۹۶کتابخانه شــهری و 
۳۸کتابخانه روستایی در این خطه از شمال کشور، 
اظهار کرد: ۹۲هزار مازندرانی عضو کتابخانه های 

عمومی استان هستند.
مهدیان پور افزود: ۲میلیون و ۳۰۰هزار نسخه کتاب 
در کتابخانــه های عمومی دیــار علویان جانمایی 

شده است.   
مدیرکل کتابخانه هــای عمومی مازندران ازتلاش 
برای جــذب اعتبار مورد نیاز تکمیــل پروژه های 

کتابخانه ای چای باغ، گرجی محله، آهودشــت، 
زرندیــن و امین آبادبابــل خبر داد و بیــان کرد: 
همچنین پیگیر جذب اعتبار برای تکمیل کتابخانه 

مرکزی ساری هستیم.
وی به فعالیت ۲۰ مرکز مشاوره رز در کتابخانه های 
عمومی مازندران اشــاره کرد و گفت: کتابخانه ها 
امروز به پایگاه فرهنگی اجتماعی شــهرها به ویژه 

روستاها و مناطق کم برخوردار بدل شده اند.
مهدیان پور به درخشــش کتابخانــه عمومی امام 
حســین)ع( روستای اسبوکلا ســاری در دهمین 
جشنواره ملی روستا و عشایر دوستدار کتاب اشاره 
کرد و خاطرنشان شــد: کتابداران در انس مردم با 

کتاب نقش انکارناپذیری دارند.

عضو هیات امنا نهاد کتابخانه های عمومی کشور در مازندران :

 کتابداران بهترین یاوران فرهنگی برای رشد دانایی جامعه هستند
در هفته ی کتاب، از فعّالان عرصه ی کتاب و کتابخوانی مازندران با حضور مدیران ملی و استانی در ساری تجلیل شد

سیدحسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران، 
در این نشســت خاطرنشــان کرد: مهارت آمــوزی یک اصل 
بسیار مهمی در جهت ایجاد اشــتغال و جهش تولید از طریق 

توانمندسازی نیروی انسانی است.
 سیدحسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران، 
در این نشســت خاطرنشــان کرد: مهارت آمــوزی یک اصل 
بسیار مهمی در جهت ایجاد اشــتغال و جهش تولید از طریق 

توانمندسازی نیروی انسانی است
وی افزود: اتفاق بزرگی امروز رقم خواهــد خورد و ۴ گروه مهم 

آموزشی فعالیت اقتصادی در گروه های سنی ایجاد خواهد شد.
مدیرکل آموزش فنــی و حرفــه ای مازندران اظهار داشــت: 

ســازماندهی این بخش در میان آحاد مــردم و مدیریت آن و 
گرایش آن باید صورت گیرد.

این مسئول گفت: باید از یک مسیر صحیح هدایت شوند که باید 
با محتوای مشخصی صورت گیرد.

درویشی تاکید کرد: علیرغم همه مشــکلات موجود این اتفاق 
مبارک  یعنی تبادل تفاهم نامه قطعا به عنوان الگو در اســتان 
مازندران نهادینه می گردد تا سایر استان ها به این نقطه اشتراک 
دست یابند . وی افزود: متاسفانه هنوز فنی و حرفه ای و ارشاد به 
نقطه مشترکی در حوزه موسیقی، هنرهای تجسمی، هنرهای 

نمایشی، نگارگری و مد و لباس نرسیده است.
این مســئول تصریح کرد: اعتقاد ما آن اســت که اگر باتعامل و 
دستگاه فوق  و رسالت دو مجموعه ارشــاد و فنی و حرفه ای در 
یک مسیر هدایت شــود خدمات مطلوب به جامعه هدف ارائه 

خواهد شد.
درویشی اذعان کرد: باید تعامل فی ما بین ارتقا یابد و باید نقاط 
اشتراک را افزایش دهیم تا جامعه مورد هدف جهت بهره مندی 

از خدمات  بدرستی هدایت شوند.
وی اشــاره کرد: این تفاهم نامه اتفاق مبارکی است که قطعا به 
نفع مردم و در راستای  رســالت کاری دو مجموعه ارشاد و فنی 

و حرفه ای است.
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران افزود: وقتی موضوعی 

بنا است در ســطح ملی اتفاق بیفتد کار بزرگی است که حتما 
منافع فراوانی را برای جامعــه جوانان و همه ذینفعان به ارمغان 

خواهد داشت.
برای نخستین بار در سطح کشور، شیوه نامه اجرایی و تفاهم نامه 
همکاری میان دو دســتگاه اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
مازندران و اداره کل آمــوزش فنی و حرفه ای مازندران به امضاء 

رسید.
این شیوه نامه دارای ۶ ماده و در دو نسخه تنظیم که به امضای 

دو مدیر کل رسید.
در این شــیوه نامه، تعهدات هر یک از دو دســتگاه و همچنین 

موضوع و اهداف شیوه نامه اجرایی آورده شده است.
احسان آهنگر در این نشست، نفع این تفاهم نامه را برای مردم 

دانست و گفت: باید مردم به مطالبات به حق خود برسند.
وی افزود: در کشــور تفاهم نامه های فراوانی شکل می گیرد که 

جامعه هدف وقتی ذینفع می شوند که عملیاتی شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســلامی مازندران خاطرنشان کرد: 

عملیاتی شدن تفاهم نامه مهم تر از اصل تفاهم نامه است.
این مســئول ادامه داد: هم افزایی اگر میان دو مجموعه شکل 

بگیرد قطعا مثمر ثمر خواهد بود.
آهنگر ادامه داد: چرا که به لحاظ هم  کمبود نیروی انسانی و هم 
اعتبارات، پوشــش صورت خواهد گرفت و شتاب کار را افزایش 

خواهد داد.
وی تاکید کرد: اگر دو مجموعــه بتوانند از ظرفیت های خود در 
یک مسیر حرکت کنند اتفاقات بسیار خوبی رقم خواهد خورد 

که منافع آن به جامعه هدف خواهد رسید.
 اصغر خطیری معاون آموزش پژوهــش و برنامه ریزی اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای مازندران نیز بر افزایش تعامل میان دو 
مجموعه تاکید کرد و گفــت: کمیته های تخصصی فنی در این 

خصوص تشکیل خواهد شد.
وی افزود: نماینده کمیته فنی بزودی به اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی معرفی خواهد شد.
محمدتقی روحی معاون هنری و سینمایی ارشاد مازندران نیز در 
این نشست اظهار کرد: ساماندهی وضعیت آموزشگاه ها دو روایت 

متفاوت بود که بنا است امروز این امر یکسان خواهد شد.
وی افزود: این تفاهم نامه آغازی اســت بر ساماندهی تازه که در 

همکاری فی مابین اتفاقات مبارکی خواهد افتاد.
معاون هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
مازندران خاطرنشــان کرد: هیات نظارتی می بایست پیوست 
این تفاهم نامه تشکیل شود تا چگونگی اموزش ها مورد ارزیابی 

قرار گیرد.
این مسئول ادامه داد: در صدور مجوزها هم لازم است که تعاملی 

فی ما بین ارشاد و فنی و حرفه ای صورت گیرد.

 رضــا شــیرخانی از فــروش بیــش از ۴۸ هزار تــن گوگرد 
در شــش ماهه اول ســال جــاری در بــورس کالا خبــر داد 
و افزود: گوگرد تولیدی این شــرکت یکی از بــا کیفیت ترین 

 گوگردهای تولیدی در ســطح کشــور با کمتریــن ناخالصی
 است.

 ایلام-   آذر یعقوبیان : ئیس امور قراردادهای شــرکت پالایش 
گاز ایلام با اشــاره بــه اینکه پالایشــگاه گاز ایــلام بزرگترین 
عرضه کننده و فروشــنده گوگرد به داخل کشور در بورس کالا 
اســت، گفت: محصولات و فرآورده های نفتی، پتروشــیمی و 
فرآورده هــای حاصل از تصفیه گاز در ســطح بــورس کالا در 
 دو رینگ داخل و صادرات به مشــتریان داخلــی و خارجی به 

فروش می رسند.
رضا شــیرخانی از فــروش بیــش از ۴۸ هــزار تــن گوگرد 
در شــش ماهــه اول ســال جــاری در بــورس کالا خبــر 
داد و افــزود: گوگرد تولیدی این شــرکت یکــی از با کیفیت 
 تریــن گوگردهــای تولیدی در ســطح کشــور بــا کمترین 

ناخالصی اســت. وی با بیان اینکه سالهاســت که تمامی تولید 
گوگرد این شــرکت از طریق بورس کالا به مشتریان عرضه می 
گردد، اظهار داشــت: این موضوع ضمن مشخص شدن قیمت 
طی رقابت بین خریداران، سبب شــفافیت معامله، جلوگیری 
از انحصار و در نهایت بهبود فضای کسب و تولید در بازار داخل 

کشور خواهد شد.
رئیس امــور قراردادهای شــرکت پالایش گاز ایلام با اشــاره 
به اینکه در شــش ماهه اول ســال جاری بیــش از ۵۰ درصد 
عرضه و فروش های انجام شــده در بــورس کالا متعلق به این 
شرکت بوده است، تاکید کرد: در حال حاضر ۷ شرکت پالایش 
 نفــت و گاز و همچنین پتروشــیمی در حال عرضــه گوگرد 

در بورس کالا هستند.
شــیرخانی با اشــاره بــه اینکه قیمــت پایه عرضه براســاس 

دستورالعمل جامع تعیین قیمت و عرضه گوگرد ابلاغی توسط 
وزارت نفت انجام می گردد، تصریح کرد: در آینده نزدیک شرکت 
بازرگانی گاز ایران، متولی فروش داخلی گوگرد تولیدی شرکت 
های زیرمجموعه شــرکت ملی گاز ایران به صــورت متمرکز 

خواهد بود.
رئیــس امــور قراردادهــای شــرکت پالایــش گاز ایــلام 
گفــت: فــروش ایــن محصــول جانبــی در شــرکت 
 پالایــش گاز ایــلام باعــث افزایــش درآمدهــای ملــی، 
اشــتغالزایی در بخــش های مختلــف به صورت مســتقیم و 
غیرمســتقیم مانند صنعت حمل و نقل در استان ایلام خواهد 
شــد، که با بهره برداری از فاز ۲ پالایشــگاه گاز ایلام به زودی 
شاهد افزایش تولید حداقل ۵۰ درصدی محصولات این شرکت 

خواهیم بود.

 روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛فرمانده عاشــورا از اجرای بالغ 
بر یکهزار و ۵۵۶ عنوان برنامه در قالب بسیج اقشار، پایگاه های 
مقاومت و نواحی بســیج آذربایجان شــرقی خبر داد و گفت: 
پیشرفت های علمی، دفاعی و فناوری ایران اسلامی در ۴۵ سال 

گذشته ناشی از تفکر و به برکت روحیه بسیجی است.
سردار اصغر عباسقلی زاده  در نشســت خبری به مناسبت فرا 
رسیدن هفته گرامیداشت بسیج، با اشاره به اینکه پیشرفت های 
کنونی کشور را مدیون تفکرات بسیجی هستیم، افزود: عملکرد 
این نیروی مردمی در دهه های اخیر نشــان دهنده کارنامه ای 

درخشان است که در تمام عرصه ها نمود عینی دارد.
وی یکی از شاخص های مهم بسیجی بودن را تبعیت محض از 
ولی فقیه برشمرد و بر دشمن شناسی از سوی بسیجیان تاکید 
کرد و گفت: بسیجی بودن تنها به داشتن کارت بسیجی نیست و 
تمام افراد جامعه که در خط ولایت فقیه و مسیر اسلام و انقلاب 

قدم بر می دارند بسیجی واقعی هستند.
وی ترویج فرهنگ بســیجی در بین آحاد مردم را هدف اصلی و 
محوری برنامه های گرامیداشت هفته بسیج بیان کرد و افزود: 

در روزهای ۲۹ آبان تا ۵ آذر بالغ بر یکهزار و ۵۵۶ عنوان برنامه در 
قالب بسیج اقشار، پایگاه های مقاومت و نواحی بسیج آذربایجان 

شرقی اجرا خواهد شد.
عباسقلی زاده با بیان اینکه بیشتر برنامه های هفته بسیج مربوط 
به بسیج سازندگی و قرارگاه های آبادانی و پیشرفت است، ادامه 
داد: در این هفته ده ها عنوان طرح عمرانی در مناطق روستایی و 

به ویژه نقاط دور افتاده افتتاح و یا کلنگ زنی خواهد شد.
وی افتتاح پروژه های عمرانی در بخش مدرسه سازی، خانه های 
محروم، آبرسانی، برق رســانی، راه های روستایی، ساماندهی 
و بهســازی کانال های آب بین مزارع، ارایه خدمات پزشــکی 
توسط بسیج جامعه پزشکی استان، کمک به آزادسازی زندانیان 
جرایم غیرعمد، برگزاری نشست های روشنگری و جهاد تبیین، 
یادواره های شهدا در محلات، همایش های گرامیداشت شهدا 
با همکاری آموزش و پرورش و دانشگاه های استان، توزیع تعداد 
پنح هزار بسته معیشــتی بین خانوارهای نیازمند و اهدای ۴۰ 
سری جهیزیه و تقدیر از خانواده های شهدا و ایثارگران بسیجی 
را از رئوس برنامه های هفته بسیج در آذربایجان شرقی اعلام کرد.

عباسقلی زاده با اشاره به فعالیت دوباره باشگاه فرهنگی ورزشی 
مقاومت بسیج آذربایجان شــرقی، اظهار کرد: در هفته بسیج و 
با همکاری شــهرداری تبریز تعداد ۴۶ عنوان برنامه و مسابقات 
ورزشی در رشته های مختلف همچون فوتسال، والیبال، تنیس 

روی میز، بسکتبال، شطرنج برگزار می شود.
وی شــعار هفته بسیج امسال را "بســیج با مردم و برای مردم" 
اعلام و اضافه کرد: همزمان با پنج آذر ماه ســالروز صدور فرمان 
تشکیل بسیج مستضعفین، تجمع بسیجیان آذربایجان شرقی با 
حضور گردان های مختلف در تمام شهرستان ها و تبریز برگزار 

خواهد شد.
فرمانده سپاه عاشورا تعداد پروژه های افتتاحی بسیج سازندگی 
آذربایجان شرقی در هفته بسیج را ۴۲ مورد اعلام کرد که اغلب 
در مناطق روستایی در قالب سالن های ورزشی، ایجاد درمانگاه و 

خانه های بهداشت به مورد بهره برداری خواهند رسید.
عباسقلی زاده آبرســانی به تعداد ۶ دهســتان در ۶ شهرستان 
آذربایجان شرقی را یکی از مهمترین طرح های آماده افتتاح در 
هفته بسیج اعلام و اضافه کرد: برای این طرح های اعتباری بالغ 

بر ۳۶۰ میلیارد ریال هزینه شده است که این ارقام چندین برابر 
پایین تر از بهای تمام شده است.

وی هزینه حداقلی با نفع حداکثری را یکی از ویژگی های بسیار 
بارز و مهم طرح های بسیج سازندگی دانست و یادآور شد: این 
نیروی مردمی در بخش عمران و آبادانی همواره در خدمت تمام 
دولت ها بوده و آمادگی اجرای طرح های مربوط به آبرسانی را 

دارد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

گام مشترک فرهنگ و ارشاد اسلامی و فنی وحرفه ای مازندران برای ارتقای آموزش هنر

رئیس امور قراردادهای شرکت پالایش گاز ایلام: پالایشگاه گاز ایلام بزرگترین عرضه کننده گوگرد در بورس کالا

فرمانده سپاه عاشورا خبر داد ؛ اجرای بالغ بر یکهزار و ۵۵۶ عنوان برنامه در قالب بسیج اقشار در آذربایجان شرقی
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

CMS چيست و چه نامه به سردبير
كاربردهايي دارد؟

 Content نرم افــزار مديريــت محتــوا يــا
Management System برنامــه اي اســت 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرســاني 
يك وب سايت پشــتيباني مي كند و تمام ابزارهاي 
مورد نياز براي مديريت يك ســايت را داراســت. 
CMS  چرخه زندگي يك صفحــه وب را از ايجاد 
  CMS .و به روزرســاني تا انقراض آن در برمي گيرد
همچنين داراي قابليت مديريت ســاختار سايت، 
شــيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. 
به عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد 

وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات 
ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي مزاياي بسيار زيادي 

دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرســاني 

صفحات وب
- سازگاري و استحكام بيشتر

- راهبري )navigation( پيشرفته
- انعطاف پذيري بيشتر

- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم 
است و حتما قبل از اتخاذ تصميم نهايي براي استفاده 

از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 
- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي 

تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

 plug-in آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا -
ديگري نياز دارند؟

- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟
- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه 

ديگر چگونه است؟
- راهنمــا و document هاي ارائه شــده چقدر 
نياز شــما را براي تماس با بخش پشتيباني كاهش 

مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

كارآفريني اجتماعي چگونه است؟
بيل گيتس، شــجريان، پرويز پرستويي، 
اســتيو جابز، علي دايي، مارك زاكربرگ 
يا مرسدس بنز، سوني، هاكوپيان و... همه 
اسامي آشنايي هستند كه تداعي كننده 
موفقيت، اعتبار و تاثير اقتصادي اجتماعي 
مثبت هســتند. اين برندهــای تجاري و 
شخصي ويژگي هاي مشترك زيادي دارند 
كه يكي از مهم ترين آنها صرف بخشي از درآمد و اعتبار خودشان در زمينه 
فعاليت هاي خيريه و عام المنفعه اجتماعي اســت. اين اقدام آنها علاوه بر 
اينكه به محبوبيت، اعتبار و درآمد آنها مي افزايد، به حل يا كمتر شــدن 
يك معضل اجتماعي مانند بيكاري، فقر، بيماري، مسائل محيط زيست و... 
مي انجامد. در نگاه اول تاثيرگذار بودن در اين سطح، مستلزم توانايي مالي و 
اعتباري قابل توجهي است اما آيا راهي هست كه يك نفر بخواهد بدون اينكه 
به اندازه افراد ذكر شده محبوبيت و درآمد داشته باشد، همان تاثير اجتماعي 
مثبت را ايجاد كند؟ البته كه هســت و آن كارآفريني اجتماعي است. اين 
سبك از كارآفريني علاوه بر كسب درآمد و محبوبيت براي كارآفرين، به او 
توانايي مي دهد تا از خلاقيت و ايده هاي خود درجهت رفع يا سبك تر شدن 
يك معضل اجتماعي اســتفاده كند. »كارآفرين اجتماعي كسي است كه 
يك مشكل اجتماعي را تشــخيص داده و از مفاهيم كارآفريني در جهت 
سازماندهي، ايجاد و مديريت ســرمايه براي ايجاد تغيير مثبت اجتماعي 

استفاده مي كند.«

كارآفرين اجتماعي به معني ايجاد خيريه و انجام كار رايگان 
نيست

 گاهــي در كارآفريني اجتماعــي اينگونه برداشــت اتفــاق مي افتد كه 
يك كسب وكار صرفا با انجام كار رايگان و خيريه شروع و ايجاد شود، خير، 
اين طرز فكر درباره كارآفريني اجتماعي اشتباه است. كسب درآمد بايد يكي 
از مهم ترين شاخصه هاي شروع يك فعاليت كارآفريني باشد. در كارآفريني 
اجتماعي به دو موضوع كلي مهم بايد توجه داشت؛ اول مشكلي كه قرار است 
ايده كارآفرين آن را حل كند و دوم، سود و بازدهي مالي كه از آن كسب وكار 
به دست خواهد آمد. اين سبك از كسب وكار بسته به نوع ايده مي تواند در 
سطوح و ابعاد مختلف اجرا شود؛ از يك كسب وكار كوچك خانگي گرفته تا 

سازمان ها و شركت هاي بزرگ ملي و بين المللي. 
براي مثال مي توان به دو سايت جالب هماتيا يا پروانه  اشاره كرد كه با ايجاد يك بستر 
تجاري اينترنتي، علاوه بر كمك به هنرمندان و افراد زيادي كه در منزل كار مي كنند، 
خودشان نيز از كنار اين فعاليت سود برده و رشد مي كنند. اينترنت يكي از بهترين 
و زود بازده ترين بسترهاي كسب وكار بر پايه كارآفريني اجتماعي است. براي اين 
منظور ابتدا يك معضل و مشكل اجتماعي را پيدا كنيد، سپس با يك ايده خلاقانه 
از اصول كارآفرين و ابزارهاي تحت وب براي رفع آن استفاده كنيد. در كارآفريني 
اجتماعي مي توانيد به مسائل مختلفي بپردازيد، مواردی مثل كودكان كار، اعتياد، 
طلاق و... يا موارد ساده و مهمي مثل پايين بودن سرانه مطالعه، فرهنگ شهروندي، 
تغذيه و موارد گسترده تر مثل محيط زيســت، مصرف انرژي و ترافيك. فراموش 
 نكنيد ايده  شــما در برخي از موارد، بايد در چارچوب قوانين ســازمان متولي آن

 اجرايي شود. 

مزاياي كارآفريني اجتماعي
1- تامين سرمايه

براي كارآفريني اجتماعي به دليل اهميت و تاثير فعاليت بهتر و سريع تر 
مي توان سرمايه گذار پيدا كرد. جمع سپاري يكي از بهترين گزينه هاي تامين 

سرمايه براي اين بخش است. 
2- جلب همكاري نهادها و سازمان ها

وقتي ايده خوب و قوي در زمينه كمك به معلولان يا فرهنگ ترافيك داشته 
باشيد، نهادهاي مربوطه خيلي سريع تر با شما همكاري مي كنند تا زماني 

كه يك كسب وكار عادي داشته باشيد. 
3- تشكيل تيم  

همانند دو  مورد قبل به دليل ماهيت فعاليت انسان دوستانه و اجتماعي، 
امكان جذب نيروي انساني داوطلب به عنوان هم تيمي وجود دارد، البته اين 

مورد نبايد به عنوان يك اصل ثابت درنظر گرفته شود. 
4- رشد سريع

كارآفريني اجتماعي معمولا مخاطبان زيادي را تحت پوشش قرار مي دهد، 
همين امر مي تواند به عنوان يك پتانسيل بالقوه به رشد سريع كسب وكار 

شما كمك كند.

آگاهی

توزيع اطلاعات كنيد
در بسياري از سازمان ها مي شود گفت كه تقريبا هيچ كس درست و حسابي خبر 
ندارد كه در سازمان چه خبر اســت.   اطلاعات يعني قدرت و بعضي از مديران از 
اطلاعات و به ويژه كنترل اطلاعات استفاده مي كنند تا مطمئن شوند كه در سازمان 

از همه مطلع ترند و به اين وسيله موقعيت خود را تحكيم مي كنند. 
در عوض بعضي ديگر از مديــران از برخوردهاي اجتماعي گريزانند و طبيعتا از 
ارتباط با كارمندان شان هم پرهيز مي كنند و بهانه مي آورند كه خيلي گرفتارند 
اما در واقع هيچ تلاشي هم نمي كنند تا با روال منظمي، اطلاعات را به كارمندشان 
منتقل  كنند.  دليل اين عدم ارتباط با كارمندان هر چه باشد، بدانيد توزيع گسترده 

اطلاعات در سراسر ســازمان از طريق روش 
ارتباطي صحيح، براي سلامت سازمان امروز 
بسيار ضروري است. كارمندان بايد اطلاعات 
را در اختيار داشته باشــند تا در دورترين و 

پايين ترين سطوح سازمان هم قادر 
به تصميم گيري صحيح و به موقع 

 و بدون تاييــد مقام هاي 
بالاتر باشند. 

@PracticalManagement

مهارت های ارتباطی

معيارهاي سنجش قدرت مديريت شما خيلي 
هم ساده نيستند. با اين حال براساس اظهارنظر 
كارشناسان و تحقيقات به عمل آمده، نشانه هايي 
وجود دارند كه اگر ويژگي هاي شخصيتي شما 
براساس آنها تعريف شوند يعني اينكه شما قابليت 
تبديل شدن به يك مدير و رئيس موفق را داريد. 

در اين مطلب 7 نشانه از اين فاكتورها ذكر شده كه 
اگر با خصوصيات شخصيتي شما منطبق باشند 

يعني شما لايق رئيس بودن هستيد.

1- به طور كلي مثبت هستيد
تحقيقاتي كه در ســال 2015 انجام شــده، 
نشــان مي دهد افراد شــاد مي توانند مديران 

تاثيرگذارتري باشند. 
اين افراد به طور گسترده از توانايی هاي تغييرات 
مديريتي آگاه هستند و قدرت ارائه آنها را دارند. 
اين بدان معني است كه آنها در دادن انگيزه به 
تيم تحت مديريت خود توانا هستند و مي دانند 
چطور افراد يك گروه را بــه لحاظ ذهني براي 
فعاليت بهتر تحريك كنند و براي آنها الهام بخش 
باشند. براساس اين تحقيقات مثبت بودن فاكتور 
به مراتب تاثيرگذارتري نسبت به برون گرايي در 
مديريت است. اين يك ويژگي خاص است كه ما به 

ويژه در مديران موفق آن را مي بينيم. 
البته اين بدان معنا نيست كه شما اگر مي خواهيد 
مدير لايقي باشيد همواره در تيم كاري خود به 
همه لبخند بزنيد اما به طور كلي مثبت بودن يكي 
از ويژگي هايي است كه براي انتخاب يك مدير 

مي تواند كارآمد باشد. 

2- از تغييرات نمي ترسيد
به نظر مي رسد مديران جوان تر نسبت به 

هم ترازان مسن تر خود 
تاثيرگذاري بيشتري 

دارند. اين موضوع براساس تحقيقي كه روي بيش 
از 65 هزار مدير توسط مشاوره توسعه مديريت 
انجام و هدايت شده )زانگر، فولكمن( به اثبات 
رسيده است. اين تحقيق مي گويد مديران جوان تر 
به جهت تجربه كمتر خيلي بيشتر درباره تغييرات 
و پيشنهاد آنها خوش بين هستند. در واقع اين 
مديران جوان تر هســتند كه قهرمان تغييرات 

ناميده مي شوند. 

3- يك حوصله  سر بر خوب هستيد
به لحاظ تكنيكي دربــاره بلوغ عاطفي صحبت 
مي كنيم، بدين معنا كه فرد به لحاظ احساسي به 
ثبات، سازگاري و وظيفه شناسي رسيده  است. در 
دنيا بهترين مديران آنهايي هستند كه بيشتر از 
اينكه هيجان داشته باشند ثبات دارند، بيش از 
اينكه بي نظم باشند سازگار هستند و در عين حال 
مودب و متفكر هستند. شــايد به همين دليل 
است كه مديرعامل گوگل، ســاندرا پيچاي از 
موفق ترين مديران دنيا به حســاب مي آيد. او 
مديري است كه مثلا در مقايسه با استيو جابز، 
 خودش كمتر در مركز توجهات قرار گرفته و دور 
از هياهو تيم تحت مديريتش را كنترل كرده است. 
شايد اين افراد به جهت غلبه قدرت سازگاري بر 
هيجان كمي حوصله سر بر باشند اما قطعا مديران 

موفق تري هستند. 

4- درستي و راستي نشان مي دهيد
به گفته روانشناسان، يكي از فاكتورهاي 

تاثيرگذار در قدرت مديريت درستي و 
راستي است. رفتار كردن به روش 

غيراخلاقي كه ناخودآگاه ضد توليد و بازدهي 
است، بالاخره يك مدير و تيم تحت مديريتش را 

به ورطه نابودي مي كشاند. 
آناليز مديران و بازدهي آنها در طول ســال ها 
براساس نظر كارمندان شان نشان مي دهد آن 
دسته از مديراني كه طبق نظر كارمندان خود از 
درصد راستي بالايي برخوردارند طي چند سال 
بازدهي 9.4 درصدي داشته اند، در حالي كه ديگر 
دســته مديران كه درصد راستي شان كم بوده 
است فقط 1.9 درصد برگشت داشته اند. مديران 
درستكار خودشان را در همه چيز شريك مي دانند 
و مي خواهند مورد ســوال و انتقاد قرار بگيرند. 
آنها موشكافي مي كنند و البته به كارمندان شان 
اين شانس را مي دهند كه كار خودشان را انجام 
بدهند، به جاي اينكه كار آنها را به نتيجه برسانند. 

5- سخت كار مي كنيد
نتيجه سال ها تحقيقات نشان مي دهد وجدان 
كاري يا گرايش براي برنامه ريزي و سختكوشي 
يكي از فاكتورهاي برجســته شخصيتي براي 

رسيدن به موفقيت است. 
همچنين مروري بر مطالعات سال 2002 نشان 
مي دهد بعد از برون گرايي، وجدان يكي ديگر از 

فاكتورهاي ظهور شخصيت مديريتي است. 
بدين ترتيب مشخص است كه براي تبديل شدن 
به يك مدير قابل، وجدان كاري بيش از ســاير 

شاخص هاي ديگر حائز اهميت است. 

6- قدرت ترسيم چشم انداز آينده را داريد
نتيجه ديگري از تحقيقــات )زانگر_فولكمن( 
مي گويد يكي از مهم ترين شاخصه هاي 
تبديل شدن به يك مدير نوگرا و خلاق 
توانايي ترسيم چشم اندازي از 
است،  آينده 
با اين حال 

توسعه و اجراي يك چشــم انداز در حرف زدن 
بسيار راحت تر از عمل كردن است. 

در مشــاوره هاي مديريتي، يكي از مشكلاتي 
 كه برخي مديران با آن مواجه هســتند فقدان
 يك چشم انداز يا نمايي از آينده است. در واقع 
برخي از آنها اين قدرت را ندارند كه تصويري از 
آنچه بايد باشد، براي كارمندان خود ترسيم يا 
مجسم كنند تا آنها بتوانند شرايط را همانطور كه 

هست، درك كنند. 
با اين حال يكي از استراتژي هايي كه مديران بنا 
بر مشاوره كارشناسان مي توانند از آن استفاده 
كنند »ايده بزرگ« ناميده مي شود. در واقع يك 
 مدير بايد يك بيانيه بلند با محتوايي پيچيده را به 
يك بيانيه فوري فوتي كه حداكثر در 25 كلمه يا 
حتي كمتر خلاصه مي شود، جمع كند و چشم انداز 

خود را به اين طريق به ديگران منتقل كند. 
اين بيانيه مختصر و مفيد شامل سه بخش است: 

پيشنهاد، نتيجه و سود. 

7- به همكاران تان احترام مي گذاريد
براساس تحقيقي روي نزديك به 20 هزار كارمند 
در سرتاسر جهان مهم ترين قابليت مديريت براي 

كارمندان »احترام« است. 
اين تحقيق )منتشر شــده در هاروارد بيزنس 
ريويو( مي گويد كارمنداني كــه به آنها احترام 
گذاشته مي شود نســبت به آنهايي كه از اين 
احترام بهره مند نيســتند، 55 درصد بيشتر 
درگير كار مي شوند و 1.1 برابر بيشتر به ماندن و 
همكاري با سازمان خود تمايل دارند. در همين 
تحقيق 54 درصد كارمنــدان گفته اند احترام 
هميشگي را از طرف روسا و مديران خود دريافت 
نمي كنند. در همين راستا اين تحقيق به مديران 
پيشنهاد مي كند فرهنگ احترام را به عنوان يك 
سابقه تمدني خلق كنند تا از آن در طول فرايند 
استخدام كارمندان و ارزيابي و بررسي عملكردها 

به عنوان يك فاكتور استخدامي بهره ببرند. 
منبع: بيزينس اينسايدر

آيا  لياقت  رئــــيس  بودن  را  داريد؟

با وجود تلاش هاي جاري بسياري از مديران براي آنكه 
خلافش را ثابت كنند اما بايد بگويم كه شما نمي توانيد 
همه كارها را خودتان انجام دهيد و حتي اگر بتوانيد، 
باز هم انجام همه كارها توسط خودتان موثرترين روش 

براي استفاده يك مدير از استعدادهايش نيست. 
شايد شما بهترين متخصص فني ايران باشيد اما وقتي 
مدير واحد فني مي شويد، كارتان عوض مي شود. ديگر 

وظيفه نداريد اقدام به تعميرات ماشين آلات 

كنيد، بلكه بايد بر كارگروهــي از متخصصان مديريت 
كنيد. وقتي به كارمندان تفويض اختيار مي كنيد، حجم 

كاري كه از دست تان برمي آيد را چند برابر مي كنيد. 
اگر پروژه اي را كه ظاهــرا غيرممكن به نظر 

مي رسد، بين 12 نفر تقسيم كار كنيد، 
آن وقت مي بينيد كه كاملا شدني است. 

با تفويض اختيار، همچنين فرصت هايي براي بهبود كار 
كارمندان و رشد توانايي آنها ايجاد مي كنيد. هر گاه كار 
جديدي را مي پذيريد، از خودتان بپرســيد كه آيا يكي از 

كارمندان تان مي تواند اين كار را به جاي شما انجام دهد؟
@PracticalManagement

تفويض اختيار ابزار قدرت شماست


